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URESNIČEVANJA
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PLANA
OBČINE LJUBLJANA-ŠIŠKA
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V LETU 1977

Družbeni plan občine Ljubljana-Šiška za obdobje
1976—1980 je bil sprejet v juMju 1976 v pogojih inten-
zivnega priiagajanja gaspodanstva in celotne družbe
ustavnim določilom. Gospodarstvo je bilo v tem času
zaradi nakopiženih strakturnih prablemov in pod vpli-
Tom recesije v svetu na najnižjd stopnji gospodarske
aktivnosti v zadnjem desetletju. Zato je bil dan v driiž-
benem planu občine na osnovii dogovora o femeljih
srednje-ročnega plana, zlasti pa >še v smernicah za leto
1977, poudarek naslednjiim temeljnim ciljem in nalo-
gam družbeno ekononnskega razvoja, ki naj bi zago-
tovili kvaliteten napiedek v razvoju proizvajalnih sil
in dnižbeno ekonomskih o-dnosov:

— ntrjevanje in 'vsestxanski napredek položaja de-
lavca v združenem delu z uveljavljanjem določil nsta-
ye in zakona o združenem delu, predvsem .na področ-
ju uveljavljanja družbenoekonomsikih osnov dohod-
kovnih odnosov, svobodne rneiijave dela an združeva-
nje dela in sredstev ler izipopoiLnjevanje sistema samo-
upravnega družbenega iplaniranja;

— ccloviitejšo preosnovo obstoječega sistema nagia-
jevanja z doslednejšiim uveljavljanjem priincipa na-
grajevanja po rezuHatih živega in minulega dela v
skladu z delavčevim ipriBpevkom in v odvisnosti od
rezuiltatov dela, s čimer bo stalno izboljševan življenj-
ski standard delavcev i,n ohčanov ob poudarjeni kre-
pitvi Bjihovega družbenega standarda;

— stainilnejiši lin dinamičnejiši gospodarski razvoj
ua osnOTi kvalitetnih dejarnikov v igospodarjenju z
nadaljevanjeim stalbilizaoijske poldtike in doslednim
izpolnjeTaiijem planakih nalag;

PREDVIDENI DNEVNI RED ZA ZASEDANJE
SKUPSČINE,1. IN 2. DECEMBRA 1977
1. Ocena uresničevanja družbenega piana občine

Ljubljana-Šiška za obdobje 1976—1980 v letu
1977

2. Smernice za uresničevanje družbenega plana ob-
čine Ljubljana-Šiška za obdobje 1976—1930 v letu
1978 — osnutek

3. Odlok o sprejetju zazidalnega načrta za območje
SS 218/3 — Vodice — osnutek

4. Odlok o sprejetju sprememb in dopolnitev zazi-
dalnega načrta za območje zazidalnega otoka
ŠS 6 — soseska 6 — predlog

5. Odlok o posebnem občinskem davku od prometa
proizvodou in od plačil za storitve — osnutek

6. Poročilo Standard-investa o poteku sanacije ob-
jektov in odprave ostalih pomanjkljivosti in napak
v stanovanjskih objektih (faza 3A in 3B) na levi
in desni strani Kamnogoriške ulice — »Dravelj-
ska gmajna«

7. Poročilo predsednika skupščine o sodelovanju
občine Šiška z pobrateno občino Kavadarc!

IZ PROGRAMA SML:
8. Odlok o pogrebnem ceremonialu — osnutek
9. Informacija o poslovanju DV Viator TOZD mestni

poiniški promet

— mesničevanje razvoja piednostoili dejavnosti s
spiem.. ; strukture proizvodnje in fenm podi^ejene
investicijs»i.e politike;

— inienzivnejše povečanje izvoza in racionalno na-
donieščanje uvoza ter doseganje večje skladnosti v
znnanjetrgoviinski bilanci;

— izvajanje prednostnili nalog v chužbenih dejav-
nostih;

— skladnejši družbenoekonomski razvoj krajevnih
skiipnosti ter smotrno pro&torsko razporejanje dejav-
nosti in objektov;

— raoio.nalnejše zaposlovamje na vseh področjih s
spodibujanjem izobraževa^nja v skladu z družbenimi
razvojnimi potrebami;

— izviajanje sistema varnosti, družbene samozašoi-
te in iljudske obrambe.

Veliko oviro pri analiziranju dmžbeno ekonomskih
gibanj in izvajanja nalog družbenega plana pi-edstav-
lja neprimerljiivost statističnih podatkov za letošnje
leto s podatki iz preteklih let. Spremeiinbe v sistenm
obiačuna dohcdka, ki se je tekom leta 1976 še dograje-
val in prehod na novo enotno klasifi!kacijo dejavnosti so
povzročili, da podatki o razporejanju dohodka iz pe-
niodičnih obračunov in ipo dejavnostih niso neposred-
no pMinerljivi z gfbanji v preteklih letih, niti v celoti
s predvidevanji družbenega plana in smernic za leto
1977. Skoraj povsem pa je onemogočena piimerjava
razvoja po posaraeznih področjih in dejavnostih. Pri-
merlji^i so le podatki za celotno o\bčino, kar pa one-
mogoča in v mnogočem otežuje podrobnejšo struktur-
no analizo gibanj. Ponekod smo poizkušali sairiii pri-
rediiti ipodatke tako, da bi bili (primerljrvi s preteklimi



obdobji, kako bi na ta način pnidobili vsaj subjektiv-
ne ocene. Zato srao pristopili v izogib tem pojavom za
nadaljnja obdobja enotni metodologiji pliniranja 14
občin ljnbljanske regije, h kateri se pridružujejo tudi
vse banke tega območja. Plani za leto 1978 bodo že iz-
delami ipo tako usklajeni 'metodologiji, verjetno pa jo
bo potrebno za leto 1979 dgpolniti z morebitnimi spre-
membami, ki jih bo prinesel republiški zakon o siste-
mu družbenega plajiiraDJa. •.

GLOBALNA OCENA RAZVOJA
V LETU 1977

1. Materiailne okvire razvoja in osnovne tokove
družbene reprodukcije v lehi 1977 kažejo naslednji
asnovai kazalei razvoja:

Realne siopnje v %

Smernice
1977

Ocena
1977

* Investicije so v porastu na. leto 1976, verrdar vred-
nostmo vključujejo že začete investicije v preteklem
letu. Realizacija investicij je pod planom za leto 1977.

Tabela kaže, da so gosipodarsk« gibamja v letu 1977,
po drugem letu izvajan.ja družbenega plana, blizu ali
enaka plainskim predvidevanjem, vendar niso povsod
ugodna za doseganje stabilnih gospodiarskih gibanj.
Predvsem lahko ugotovimo:

— premajhen porast izvoza, nedoseganje planskih
predvidevanj,

— močno povečanje uvoza,
— povečanje inTesticij v osnovna sredstva, Tendar

daleč po.d plansikimi predvidevanji,
— dokaj umirjeno gibanje cen, predvseni v II. pol-

letju.
V polletmi analizi prikazama ekstremna materialna

gilbanja, kot posledica pomembnih sistemskih spre-
memb in ukrepov tokoče ekonomske politike, (pred-
vsem na področju zunanje trgovinske menjave), kre-
ditno monetarne tpalitike, politike cen, obračuna do-
hodka in načina iplačevanja, razširjene reprodukcije in
druigih) so vnesla preccjšnjo negotovost v poslovanje
organizaoij združenega dela, občasno zmanjševala nji-
hovo poslovnosit, otežkočala pomembnejše razvojne od-
ločitve in s tem vplivaila na počasnejše uveljavljanje
kviailitetnejših idejavmikov razvoja.

2. Doseženo poveoanjc 'prodinktivn&sti dela v letu
1977 jc ipredvsem posledica ugodnejšili pogojev za
realizacijo proizvodnje, manj pa rezultat boljše orga-
nizacije dola, sodobnejše tehnologije in opremljeuosti
oziroma boljšega izkoMŠčanja delovnega časa in zna-
nja.

Problcm kaidrov in uiporabe znanja ostaja v ospred-
ju. Glede vključevanja razvojno raziskovalnega dela
pri reševanju problemov v anaterialni proizvodnji in
pri dviganju tehnološke ravni je sicer opaziti pozitiv-
ne premike, zlasti prek meposrednega sodelovanja med
organizacijami zfdnuženega dela v materialni proizvod-
nji in družbenih dejarnostih, vendar so rezultaii še
skromni. Premalo je razvita motivacija za vlaganje v
raziskovalno delo, rter za povečanje dohodka s pro-
duktivnostjo in kvailiteto proizvodnje.

V združenem delu moono zaostaja dolgoročno pla-
niranje kadrovskih patreb, kjer ti plani so, temeljijo
pogosto na podaljšova.nju abstoječe kadrovske struk-
tnre brez upoštevanja sprememlb sodobne organizacije
dela in raziskav tržišča. Proces samoupravnega pove-
zovanja usmerjenega izobraževanja z uporabniki "teh
storitev se je šele začel.

Rast zaposlenih je veoja od predvidene, saj se bo
zaposlenost v letu 1977 (podatki so na podlagi vkalku-

liranih ur) povečala za preko 5 %, od tega hitreje na-
rašča zaposlovianje v TOZD družbenih dejavnosti, kar
je "vipliv predvsem razširitve zmagljivostii v osnovnem
šoilstvu in oti-oškem varstvu. Zaradi prehoda na novo
nomenklatnro so vse staiistične serije podatkov po
dejavinostih težko ocenljive. Grobe ocene, prirejene
na osnovi podatkov periodičnih obračunov in posebne
ankte, kažejo da bo rast števila zaposlenih v:

V trgovini, gostinstvu in kmetij<9tvu bo stanje za-
poslenih nespremenjeno.

V politiki zaposlovanja, kar dokazuje tudi skok za-
poslenosti, -nesikladen s smerniicami za leto 1977 na po-
samezmih področjih, iprevladujejo ekstenzivne tenden-
ce in ni bistvenih premikov v struikturi dela. Udeiležba
produktivnosti dela v rasti družbenega proizvoda pre-
sega sicer 50%, vendar je pod planskirni predvide-
vanji.

Delitev osebnih dohodkov po rezultatih tekočega
in mimilega dela se v interni delitvi še ne uveljavlja.
Na pobudo sindikatov je v teku -intenzivna aktivnost
v delov.nih in temeljiiih organizacijah združenega dela
za oblikovanje in sprejemanje novih meril za delitev
osebnih dohodkov po rezultatih dela, ki jih bodo o-
preddlili v svojih samoupravnili aktih do konca tega
leta.

Glede na okoli 15 %, dvig ži-rljenjskib stroškov in
,prck 18 % nominalen dvig neto mesečnih povprečnih.
osebraih dohodikov na delarca, ocenjnjemo, da bo re-
alni drvig osebnih dohodkov v letu 1977 okoili 3,5 %.

Samouipravno sporazuimevanje o minimalniih stan-
dardih življenjskib in kultiinnili pogojev dolavcev pri
zaposlovanju delavcev se s težavo uveljavlja, mnoge
temeljne orgauizacije združenega dela pa teh določil
ni'ti niso vnesle v svoje interne akte. Ocenjujeino, da
bo to pavsod storjeno še v letu 1977.

3. V letu 1977 bo zgrajenili v občini 1.225 stanovanj,
od tega ile štiri stanovanja v organizirani individual-
ni gradnji. K tem dosežkom moramo prišteti še 200
stanovanjskih enot v Domn starejših občanov. Iz na-
vedenega laliko ocenimo, da se plan v stanovanjski iz-
gradnji uspešno izvaja in da smo nadomestili izpad
iz preteklega let-a. Osnovni problemi uspešne stano-
vanjske graditve pa so, kvalitetno opremiljanje zein-
ljišč, visoka cena m2 stanovanjske površine ter stana-
rine, ki ne omogočajo niti enostavne, kaj šele razšir-
jene reprodukcije stanovanjskega sklada. Na drugi
strani ipa se ugotavljajio ne dovalj izkoriščena sredstva
za stanovainjsko gradnjo pri poslovni banki, kar opo-
zarja na neskladja na lem področju.

Tudi na drugih področjih družbenega standarda so
bili doscženi pomembni uspehi. Tako poteka izgradnja
otroških vrtcev, osnov.nih šal in zdravs<venega doma
v skladu s planom samopri«pevkov. Kljub temu po-
membnemu napredku pa so potrebe po objektili druž-
benega standarda še zelo velike, ipredvsem na ipodroč-
ju otroškega varstva, saj le-to zajema v organiziranem
varstvii le okoli 40 % -predšolskih otrok.

Izboljšuje se usipešnost osnovmega šolanja in zmanj-
šuje osip učencev. K izenačevanju pogojev za šolanje
otrok bo nedvomno prispevala združitev dosedanjih
osnovnili šol v enotno delovno organizacijo. Celodnev-
na šola dosedaj vkljuouje 9,4% vseh nčencev, podalj-
šano bivanje pa korisM 20,8% uč_encev, kar j_e visokp,
nad repubiišfcim poviprečjem. Hitrejše uveljavljanje
teh oblik ovira.jo ipredvsem materiarlne in kadrovske
težave, kakontudi še vedno pereča deficitarnost osnov-
nošolskih objektov.

V zdravstvu so bili doseženi uspehi pri racional-
nejšem in smotrnejšein koriščenju sredstev za osnov-
no dejavnost dn investicije. Količrnski obseg zdravstve-
nih storitev se je povečal za okoli 12%. Pričeta je
investieija v prizidek zdravstvenega doma. Še vedno
pa ostane problem novih kadrov, predvsem z visoko
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izobrazbo, ki se raje zaposlujejo v bolnišnicah in spe-
cialistioniih amlbuilantah kot pa v osnovnih in preven-
tivni zdravstveni službi, kjer so potrebe največje.

S poudarkom na ninožičnosti kultura in tclesna
kultura vse bolj postajata sestavmii del vsakdanjega
živtlje-nja delovnih ljudi, čepraiv še miso iakoriščene vse
možnosti an potrebe, predvsem v delovnik kolektivih
in krajevnili skuipnostih.

4. Na področju samouipiavnega družbenega plani-
ranja lahko ugotavljamo, .da smo kljub pričakovanim
težavam in ipomanjkljivostim dosegli uspelie, kot re-
zultat piizadevaiij za hitrejše razvijanje samouprav-
nih družbeno ekonomskih odnosov. Samoupravno druž-
beno planiranje se dejansko uvaljavlja kot instru-
ment in temeljna oblika sporazumevanja in dogovar-
janja o skinpaih in posebnih iuteresili nosilcev družbe-
nega raz,voja.

Na podlagi ankete smo ugotoviili. da kljub zakon-
ski obveznosii srednjeročnih iplanov ni sprejelo še-o-
krog 10 % delovnih in temel jnih organizaeij zd.ruže-
nega dela s področja mateiiialne iproizTodnje. V tem
trenutku še nismo sposobni oceniti kvaliteto, vsebino
in usklajeuost planov. Samoujpravne sporazume o te-
meljih planov so sprejele s področja gospodai'Stva vse
delovne organizacije, ki imajo v svoji sestavi temeljne
organizacije. RaTiio tako sta sprejeli samoiipravne spo-
razume o temeljih planov obe sestavljeni organizaciji
združenega dela s sedežem na o/bmočju občine, in to
ZP strojegradnja in Uniles.

V samoupraVnih interesniih iskupnostih s področja
družbenih dejavnosti so bili ipo obdobju začasnega fi-
nanciranja osnovne dejavnosti ponovno sprejeti sa-
mompravni aporazumii o temeljih srednjeročnili planov
z osnovniim poudaikom na konkietnejši opredelitvi mi-
nimalnih enotnih in obvez.nAh programov osnovne de-
javnosti za posameane SIS, (ki ise navezujejo na zago-
tavljanje pravic. upošlevajoč celotno območje SR SIo-
venije. S tem so bili dopolnjeni samoupravni sporazu-
mi dmžbemih dejavnosti za tekoče srednjeiočno ob-
dcrbje z jasnejšo opredeiljeno vsebino in konkretaeje
Bakazanim načinom z dbsegam niesničevanja načela
soMdapnosti, zlasti na ipodročj.ili posebnega in prioritet-
Dega družbenega pamena, kot so: področje vzgoje
in izobraževanja, zdravstvenega varsiva. nsnierjenega
izobraževanja, raziskovalne dejavaiosti in otroškega
varstva. Hkrati so bili sprejeti tudi programi in fi-
nančni načrti za leto 1977.

Mnogo slabši pa je položaj iprd TOZD družbenih de-
javnosti, kjer sistem samonpravinega družbenega pla-
niranja še ni zaživel. Nabena od delovnih ali temelj-
nih organizacij združenega ide*la iz tega področja nima
srednjeroonega prograina, še več, večji del teh onga-
nizacij v svojih samouprarvinih aktih niti ne predvide-
va obveznosti iplaniranja. Statuti in drugi samouprav-
nd akti še niso usklajeni z zakonain. Izjema so le DO
iz teh de.javnosti, ki niso vezane na samoiiipravne in-
teresne siknpnosti, jih pa po novi klasifikaciji uvršča-
mo v družbene dejavnosti. Prav tako te TOZD niso
opredelile svojih elementov v planih, kar povzrooa,
da osnovni nosilci stopajo v proces sporazumevanja
nepripravljeni. saj so tudi redke TOZD v materialni
proizvodnji. ki so doslej opredelile elemente 2a pri-
pravo samouipravnih sporazumov o svobodni menjavi
dela. tako da je sklenitev sporazunia popolaoma od-
visna od samih organov samoupraveih interesnih skmp-
nosti. Posledica takega stanja je, da se pri izvajalcih
še vedno ohranja iproračiunsika miselnost. pni uporaib-
nikih ipa se sred&tva za družbene dejavnosti preveč
obravnavajo kot strošek in nujno zlo, brez vzporeja-
nja z dejanskim,] potrebami združenega dela.

Na področjn iplaniranja v krajevnih sknpnostih lah-
ko ugotovimo. da so vse sprejele svoje srednjeročne
plane, večja vrzel :pa nastapa v njihovii medsebojni u-
skladitvi z družbenim iplanam občine. Podpisniki sa-
mouipravnih sporazumov o temeljih planov KS so tudi
temeljne oi<ganiz-acije združenega dela. Po anketi je
le-teh v občini 60%. Pri tem je značilno, da antenziv-
neje sodehijejo manjše onganizacije združenega deJa
kot večje, posebno Hiapešno sodelovanje organizacij
združenega dela s kraje\mimi skupnostmi pa je na
izvenmestnera območju. Tak rezultat planiranja v KS
je za oceniti kot ,Drecejšen mapredek, če upoštevamo,
da je planska aktivnost prvič uvedena v delo KS in to

brez ipoklicnik strokovniih kadrov. Odločilno "riogo pri
pripiarljanju in sprejemanju planov so imele družbe- •
nopolitične organizacije.

Skuipno oceno za novi sistem dnužbenega planira- i
nja v občini moremo podati kot zadovoljivo. Pri tem t
velja omftniti, da je :proces pripravljanja in obliko-
vanja planskih dokumentov tckel predvsem v stio- ••
kovnih službah in izvnšnem svetu občine, ter da je bi- K
10 sodelovanje med iposameznimi nosilci planiranja j
večkrat ipremajhno. Zaradi tega so plaoski dokumenti i
oboine metodološko in vs-ebinsko pogosto preinalo n- -.
sklajeni s iplanskimi dokumentd nosilcev planiranja. To '
pomanjkljivost poskušamo odpraviti z aktivtnostjo na i
pripravah fplana za leto 1978 z u.vedbo enotne metodo-
logije in na tej osnavi uomkovitejšega spreinljaiija i
uresničevanja iplanslkih nalog.

Skupščina občine uaklajnje svoje plaoske doku- -
mente z ostaMmi ljubljanskimi oboinami v okviru druž-
benega iplana Ljubljane in plainiskih dokumentov za ,
razvoj iposameznih področij (oskrba, zaposlovanje,
cestno omrežje in drugo). Obči-na šiška je pristopila
tudi k dogovoru o vprašanjih skupnega razvoja ob- ••
čin ljubljansike iregije.

URESNIČEVANJE NALOG
NA POSAMEZNIH PODROČJIH
I. GOSPODARSTVO

SHka celotnih gospodarskih gibanj, ki smo si jo >
piidobili s posebno anketo v goapodarskih oiiganiza- .»
cijah, Bam v mnogočem potrjuje oceno, ki smo jo da- t
11 ob polletntih gospodarskih rezinltatih.

Visok (porast fizičnega obsega inidii.stri.jske proiz- ^
vodnje v I. ipolletju letošnjega ileta, glede na isto ob- .i
dobje lanskega leta, je rezivltat predvsem visoke di-
namike rasti v II. polletiu 1976, zato dejan&ko in pri- F
merjallno iritem iproizvodnje v letošnjem II. polleitju »
postopno nipada. Spremembe v osnovnih ipodatkih o L
industrijski proizvodnji, ki so se pojavile ob prehodu i
na novo nomenklaturo dejavinosti onemogočajo pri- f
merjavo po posameznih ipodročjih, pjimerlji^vi so le »
podatki za celotno občiao.

Sknpni prihodek in njegova delitev

Ko ocenjujemo skazi primerjavo na laasikoletne nr
rezuiltate uapešnost iposlovanja v letu 1977, ne maremo
mimo dejstev, ki otežujejo realno oceno.

Le-.te so:
— finančni rezultati, doseženi v pretekile.m letu, t.

ipredTsem v I. ipolletju so ibili izjemino slabi. Paleg niz-
ke gosipodai&ke afctivnosti so na te rezultate vpliivaie
spremembe y sisteimu dbračuna in plačevanja, ki so
bile uveljavljene v I. .polletjn lani;

•— po navam kontnem iplanu v Jeiošnjih porablje-
nih sredstvih ni več stroškov za kazni, •takse in sodne r
stroške, obresti od kreditov, zneskov, ki jih TOZD iz-
plačujejo dellovni skmpnosti za njene storitve te.r sred-
stev amortizacije nad predpisanioni stoipnjaimi.
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Spremembe v sistemu obračuna zalog in finančne-
ga rezultata so iprikrile iporast stroškov tako, da je do-
sežen večji ibruto dohodek (dohodek povečan zaamor-
tizacijo) in se je njegov delež v skupnein prihodku
povečal za 0,7 % točke.

Amortizacija po obreznih miinimalnih stopnjah je
T porastu za 24,5 %, Djen delež v celotnem prihodku
pa se je ipovečal iz. 2,0 na 2,1 %. Nasprotno pa se je
udeležba amontizacije nad predpisaniimi stopnjami,
kljub relativnemiu iporastu za 3,8 %, zmanjšala za
0.1 % točke. Yišina in dinamMta celotne atmortizacije,
vključno s ipospešeno, amoigoča zaimenjavo osnovnih
sredstev šele ipo 10 do 15 letih.

ReaiMizacija dohodka po šestmesečju ne ods>topa od
nekajletnega običajnega trenda. Tudi sedaj je dmgo
palletje moonejše, saj se ocenjuje realitacija 51 %
sikuipnega iprihodka in 53 % dohodka.

1. Zunanjetrgovinska menjava

Na podiočjai zuinanjetrgovinske menjave smo že ob
pailetju opazorili, da se razmerja v letu 1977 poslab-
šujejo. Medtem, ko je bilo v letu 1976 ob ugodni rasti
izvoza in piecejšnjemu upadanju uvoza (predvsem z
administrativnimi uikrepi) doseženo visokio pokritje u-
voza iblaga z izvozom, ipa se v letošnjemi letu v glo-
balu toipokritje iz meseca v mesec zmanjšuje. Ocenju-
jemo,'da bomo skupaj izvozili za 1.481 milijoaov din ali
za 13,2 % več kot ipreteklo Ieto, uvozili pa za 1.394 mi-
lijonov din ali za 32,4% več kot pa leta 1976. Končni
obraoun ibo verjetno gJede na prisotne trende pokazal,
da se bo uvoz z izvozom v oboini izravnal. Ti rezultati
ponovno idokazujejo, da so bili uapehi doseženi v letn
1976 le kratkoioane narave in da so še veduo prisotni
globlji vzrdki za ,preskromno 'iavozno usmerjenost go-
spodarstva in njegcrvo preveliko odvisnost od uvoza
reprodukcijskega materiaia, surovin io delno opreme.

Razuimljivo bi ibilo tako stanje, če bi se razmerje
med uvozom in izvozom paslabševalo na račun vivoza
opieme, s tem pa sodobne tehnologije, kar bi imelo
dolgoročno ugodne iposledice. Iz rezultatov analize pa
izhaja, da smo od skiiipne vredmosti uvoza porabili
59.8 % za uvoz surovin, 37,2 % iza uvoz reproinateiiala,
0,3 % za uvoz storitev jn 2,7 % za ostalo.

V ikolikor celoiletnemu uvozu <prištejemo oceno rea-
lizacije uvoza linvesticijiske apieme v skupnem znesku
209 milijonov din, ugotovimo, da smo UTOzili za 1.503
milijone din ali za 1 % ve>č kot pa izvozild. Delež uvoz-
ne investicijske qpreme v celotnem aivozu 'vrednostno
z.naša le 13 %.

Posledica taikega stainja, ipovzročene tudi z admini-
strativiniiimi omejitvami uvoza opieme povziočajo za-
stoje v modermiizaciji naših delovnih organizacij, po-
sebno je pereče tam, 'kjer so le-te iudi izvozno usmer-
jene.

Sedanja ocena izuna'njetrgovinske menjave je tako
imnogo slaibša od ipolletne rn opozarja, da so na ipodroč-
ju ziinainjetrgovinisike imenjave odstopanja od družbe-
nega iplana zelo velika. Ob tej iematiki je potrebno tu-
di ipoudariti, da so se razmerja med uvoznimi in izvoz-
nimi cenami v Jetu 1977 ponovno posJabšala ter vpli-
vajo na lezultate in zunanjetrgovinsko menjavo.

V regionaLni usmerjenosti blagoivne menjave se še
Tedno zaostrujejo uvozni jji lizvozmi tokovi z razvitimi
zahodnimi di-žavami.

Blagovna menjava s socialističnimii državami se
povečuje, pi-edstavlja 42,9 % vsega izvoza, vendar pa
je močno pod planskimi piedvidevanji.

Ugodno se ipavečuje izvoz v dežele v razvoju, med-
'tem ko uivaznih možnosti dz teh dežel še ne izkorišča-
mo v celati.

Ocene kažejo, da bomo uresničili le 91,3 % predvi-
denega plana izvoza, v tem v zahodne države le 85,6
odstotka.

Na urozneni področju ugotavljaimo povsem obrat-
no sliko, saj uvažamo struktur.no iz zahodnih držaT
85.9% vsega uvoza. iz sociaJastičnih držav 13,2% im ! Z

držav v raavoju 0,9%.
Očitoo je torej, da .iniso dosežerai bistveni (premikii v

kvalitetni preobrazbi gospodarstva v smislu trajnejše
in večje uismeritve v izvoz in v zmanjšeTanje odvisno-
sti od uvoza. Konkurenčna isposobnost gospodarstva se
ne izbaljšuje na trajnejših osnovah, kar je posiledica

nižje produiktivnosti, višjih domaoih cen, slabše orga-
niziranoisti in /premajhnegia clohodkoTnega povezova-
nja ter združevanja dela in sredstev.

2. Investicije in nekateri vidiki uveljavljanja
kvalitetnih dejavnikov razvoja
S smernicami za Mresničevanje družbenega plana

v letu 1977 smo si na. področjti združenega dela zadali
med drugim tudi nasledinje naloge:

— z uvajanjem kvalite.tnih dejavniikov poslovanja
ob sočasnam intonziviranju procesov združevanja dela
in sredstev, na temeljn dohodkoTnih odnosov, zagoto-
viti hitrejšo gosipodai-sko rast, .naraščanje produktiv-
nosti dela in doseganje dobodka;

— investirati, akladno s sprejetMni kriteriji .raz-
voja, predvsem pa v modernizaoijo in avtomatizacijo
pioizvodmih procesoiv in naiprav.

V ospredju problematike uiveljavljanja kvalitetnih
dejavmikov razvoja (za poglobljeno analizo uveljavlja-
nja kvalitetnih dejavnikov naim manjkajo podatki o
modernizaciji in izlkoiiiišoanju proizvodnih zmogljivosti,
o inovaoijah, o oiiganizacijii iproizvodnje in drugi; v
nadaljnjih izvajanjih se naslanjamo na vzorčne po-
datke, miniimallne kazalce razvoja, sred,njeroč.ne plane,
opažanja in ocene) je nedvomino problem kadrov in
znanja ter uporaba tega znanja. Raven produktivnosti
po deln in zinanju zahtevnejših delavnih imest poteka
prepočasi, saj je industrija, v kateri so vse prednostne
panoge raavoja, povečala zaiposlenost v letu 1977 le
za 0,5 %.

Planiranje kaidrov v organizacijah združenega dela
ne poteka po enotni in iiskilajeni metodologijd, i'avno
tako ipa tudi regionalnii zavod za zaposlovanje ni v
skladu z metoidiologiijo apremljanja s kriteriji družbe-
nega pilana dboine, niti, i-azen za Ljubljano kot celoto,
jie izdeluje redmih struiktumih i-n dnugih pregledov.

Nezadostna aktivinost in še ,premajhna organiiziranost
združenega idela se kaže pw izobraževanju \ delu in
pni štipendiranju, ki sta premalo usklajeni s potreba-
mi razvojfnih kriterijev in neugodne kadrovske struk-
ture, ipasebno še 'ko združeno delo kot celota izi-aža
Badaljnjo težajoipo povečanju kadrov upravnoHpravne
in poslov.no oiganiizaeijske s>meri. V naspiotjm s tež-
njami štipendijiske ipolifike je z-ačelo zaostajati šte-
viilo kadrovskih štipenidij, hkrai s tem ipa je nesoraz-
menno raslo števiilo štitpencfij iz združenih sredstev.
Oboinski dejaviniki, posebno OK ZKS, so s kritičao o-
ceno položaja aprejeli ukrepe za izboljšanje stanja.

Glede vključevanja razvojno raziskovalnih inštitu-
cij pri reševanju problemov v materialni proiz^vodnji
in pri dviiiganju tehnoloske ravni, je možno opaziti po-
zitiv-ne premike (gkupno zasedanje skuipš&ine občine
in &kupščiine raziskovalne skiupnosti), vendar so rezul-
tati še skromni, ivzroki pa ne leže samo na straai raz-
vojno raziskovalnih institucij, temveč iudi pri uporab-
nikih. Vzioki za tako stanje .nedvomno Ježe v.

— razdrobljenosti in slabi povezanosti organizacij
združenega dela s svojiimi strokovniini potenoiali, ki ne
obviladajo davolj dolgoroonega programiiranja in šir-
ših. »mbicioznejših raziiskovalnih (projektov;

— v inerazvitih raameijih med raziskovalci in ne-
posrednimi uiporaboiki na osnoFi dohodkovnili odno-
sov;

— v premajhni motivaciji za vJagaDJa y razisko-
valno idelo liin s tem po-večanja dohodka na osnovi pro-
duktivmosti a.n kvalitete proizTOdnje.

Na .drugd strani pa je vzpo^dbudno, da se v TOZD
krepijo lastae razvojno i'aziskoval'ne dejaivmosti, pose-
bej še ma nivoju delovnih in sestavljenih. organizacij.
V posameamih iprimeiih zaslodujemo že organiziranje
sipeoializ-iraniih TOZD za razvojno raziskovalno delo.
Po ipodatkih ankete o znin'i'imiimiu kazalcev in planov
raz;voja TOZD moono narašča število delavcev, ki
stalno opiavljajo razi'skovailDo — razvojmo delo.

Ena od važnih usmeritev v diužbeneon planu je
piehajainje na viišjo siqpnjo ipiedelaTe lia na povečanje
deleža zinanja v "vrednosti končnih proizvodoiv. Na tem
podroeju je v letu 1977 opa'ziti pozdtivme premike,
piedvsem v eldktroniiiki (nnikroelektronika, sisitemi in
naiprave za avitomatizacije) in v strojegradnji s težnjo
prehajanja na igradnjo kompletniih objekitoT. Posebno
je pomemibno, da se bo proces piestrukturiipanja in or-

Priloga JT 4



ganiziranja odvijal tako, da se bodo naše delovne or-
gamizacije isame ali v višjih obliikah združeva.nja po-
javljale kot nosilec poslov tako ipm prenasanju teh-
nologij kot ipri igradnji objektav. V korak s tako orien-
tacijo pa .nedvomuno ne gredo projektamtsike organiza-
cije šrašega območja, ki so slabo povezane z domačimi
proizvajalci apreme, saj ;v svojih projeiktili načrtujejo
izredno majhen delež domačc opreme, po oceni le o-
krog 10 %. Zato često nastopajo problemi pri realiza-
ciji iproj^ktov, saj njiso iproučene vse možnosti nabave
oprerae doma in v vzhodnih deželah.

Med kvalitetnimi dcjavniki je dan močao pouda-
rek moidernizaciji in avtomatiizaoiji proizvodnje ter
baljši tehmiond apromiljenosti delavnih mest. Strukfaira
iravesticij v iletu 1977 kaže, ,da bamo kar 60,8 % celotne
vrednosti naimendli za naikup apreme, oziroma 61,7 %
vseh inveistiici.jskih sredstov za rekonstrukcije in mo-
dernizacije.

Investicijake naloge so posamezne delovine organi-
zacije v letu 1977 uresiničMe takole:

Litostroj — gradnja abvata »iransportnih ^ozil in
naiprav« je v teku. Dcla na priipravd zemljdšča so že
pričela.

Za reiko.nstinikcijo težke istrojegradnje, v katero
spada jeiklalivarna, pločevinarna, obdelava in monta-
ža, je v fazi invosticijskcga programa. Izdelani so idej-
ni načrti za zg,radbo. Vziporedno tcčo nabava pometnb-
nih obdelovalnih strojev doma in T tujini.

Za nov obrat »ipreoblikovalne oipreme« je izdelan
investicijski program.

Unitas — gradnja industrijsike hale za brusilnico
in galvanrzacijo je zaključana.

— Sanacija strojme obdelave in montaže, kakor tu-
di moidernizaoija in rokonstrukcija pnoiizvodnje sani-
tarnih armatur in razšhritev proizvodnje na radiator-
ske ventile kasrui zaradi nepravočasmosti izdobav o-
prome iz uvoza.

Trki — zaključena so 'vliaganja v osvojitev postop-
ka plastifikacije kotličkov, poskusno obratovanje se
predvkleva za konec leta 1977.

— Vzporedno je vnšena unodcrnizacija varilnega
postopka, mehamske •oibdclave in montaže.

Dokončana je gradnja skladiščnc liale in zaklonišča.
Lok — reailizirama je invesMcija ^ polinclustrijski

obrat fammacevtske fiinalizacije.
— Vžjporcdino se vrši doipohiitev im zamenjava ob-

stoječe opreme.
— Tcžišče Lokoviih invosticij w letu 1977 je bilo na

abmočju drugiili občin.
Color — terminski plan invesitieij se ipremika v le-

to 1978. Vzroki za to leže v ncpridolhitvii lokacijskega
dovljenja za ipralnico ambalaže, kjer je pogoj izvrši-
tev kanalizacije Ščntviid—Modvode iu izgradnia čistil-
ne naiprave na Brodu; za pralnico em'balaže in za re-
konstrufcoijo mešalniicc niso bila prido.bljena uvozna
dovoljonja za opromo, niti zagotoTiljena devizna sred-
stva.

Pivovarna Union — gradnja nove polnilnice stekle-
mic jc v teiku, ipasknsno obratovanje se predvideva
koncem I. polletja 1978.

Slovin TOZD Slovenijavino — investioija v rekoii-
strukcijo 'kleti ter induatrijskega tira z rezervoarji za
vino se iprenaša v leto 1978. Vzrokd leže v nedokončani
projcktmi dokumenitaciji in nezagatovljenih finan&nili
virih.

Podjetje za avitomatizacijo promota — konccm leta
1977 se ipričonja I. faza rokoustrukcije in imoderniza-
zacije obratov delovine organizacije. Glede na obseg
investicij ibodo lc-te izvajane vse do konca leta 1979.

IEZE — pničeta so gradbena dela za rcalizacijo pro-
jekta imiikroelaktroniike, predvideni zaključck investi-
cijc koncera lcta 1978. poskusno obratoTanje januarja
1979.

— Zaklfučena jc investicija v proizvodnji foritov, s
katero se zagotavlja mporaba fcnitov w profcsionalni
elektroniiiki.

Tckstil — TOZD Tkalnica Vižimarje — gradnja
proizvodne hale za razširitev apreturc je v teku, pro-
izvodnja bo stekla ikoncem prve polovice leta 1978.

Tdkstil — TOZD Tekstilna tovairna Medvode —
gradbena dela na proiavodni hali so v teku, pričetek
proizvoduije se predvideva koncem leta 1978.

GP Metograd — TOZD Mobilia — gradnja proiz-
vodnega objekta n,a Brodu je zaključena, prdčetek o-
bratovanja se ipredviideva za komec leta 1977.

IMP TOZD SKIP — asvojena je praizvodnja grad-
ibenili nafcladalcev v kooperaciji z domačimi proizva-
jalci.

Druge origanizacije zidruženega dela so v letu 1977
predvsem vlagale v modernizacijo in zamenjavo o-
preme, v razširitev spremljajooih objektov im dejav-
nosti ter v priprave iin iprajekte za nove investdcije v
naslednjem letu.

Na ipodrooj.u tvgov.ine so bile realizirane naložbe v
novo isamapostrežno tngovino v Kosezah, v razširiteT
maloprodajne trgovine v Dravljah in v Vižmarje-
Brod.

V zagotavljanjiu sredstev za investicijske naložbe
upada delež lastinih sredstev OZD, povečuje pa se de-
lež banonih kreditov. V sistemu družbene. raprodukei-
je še vedno previladujejo klasdčne oblike 2sbiranja
sredstev in kreditiranja, iprepočasi se uveljavljajo
skuipna vlaganja ter zdmiževanje dcla in sredstev na
osnovah medseboj.ne dohodkov:ne povezanosti in odvis-
nosti. Polog nepriipraviljenosti s projekti je to velika
ovira bitrejše linvesticijske aktivnosti.

5. Malo gospodarstvo

Na področju malega igosipodarstva kljnb prisotni
problematilki, oprodelJGni v družbenem planu občine
in akcijsko konkretiziranl v smernicah za leto 1977,
ni 'bilo mTiogo storjenoga. Nismo ziabeležili, sami pa
tudi ne ipadvaeli, pabircl za načriten in satnoupravjio
dogovorjen razvoj cclotncga komipilciksa malega go-
spodanstva v oljčinii. Na nivoju mesta ni bil sprejet
družband dogovor o razvoju scrvisne dejavnosti in ob-
likovanjiu cen storitev, ravno tato pa na nivoju ob-
čine še nismo izdelali iprograma razvnja malega go-
spodarstva. Vsekakor moramo kompleks te problema-
tike obravnavati ločeno ipo dejavnostiih tako v družbe-
nem kot v zasehnem soktorju. Problematika v proiz-
vodni obr.ti ni tako pereča, mnogo izrazdtejša, poseb-
no v novo rastočih soscsikah pa je storitvena olirt,
predvsom v poklioih, ki nudijo sitoritve neposredno
oboanom.

Izvršni svet ipriipravija analizo o možnostih razvoja
malega gospodarstva in jo bo predložil delegatski
skupščdini v obravnavo na deccmbrski ali januarski se-
ji. Z organizirano dn usmerjeno razpravo se želi po-
spešiti ckanomsko-tehnioni razvoj in pavezanost ma-
lega gospodarstva z drugimi dejavmiki. poudariti ipo-
sebcn strateškd pomon maloga igospodarstva za uspešno
izvajamje družbene samozašoite in za organizacijo ma-
terialne baze splošnoga ljudskega odpora. Hkrati je
potrcbno razrešiti tudi vipliv potrcb malega gospodar-
stva na ui^banislično 'politiko, «s tcm pa zagotoviti za-
dostno števiilo poslovnili prostorov in lokacij, predvsem
zastoritvene pa tudi proizvodne obrti, pod posebnimi
pogoji.

Iziočcna in druga 'predvidevanja pa izvršni svet ne
morc UTesiničiti sam broz sodolovanja deloTnih in po-
godbciiiih onganizacij zdmženega dela s področja obrt-
ne dejavmosti, brez imterosa zasehnih obrtnikov in
drugih dejavnikov, odgovornih za skladen družbeai
razvoj občine.

4. Kmetijstvo

Kmetijstvo občine je orientirano zlasti na proizvod-
njo krme in na tej osnovd proizvodnje mleka, govejega
mesa in plemcnske živine. Ocena kmetijske proizvod-
nje v letošnjara lotu je ugodna, pričakovani so večji
hektarski clonosi (v času ocene še niso b-ili zbrani po-
datki o dc.janskih dosežkih, Ie-ti bodo obdelani šele v
novembru). Proizvodnja mloka inavašča, vendar ugo-
tavljamo, da bo zaradd ipolitike Ljubljanskih mlekarn
pri plačevanju mleka z obvezinim povratnim odkupom
mlečnih iproizvodov (sirom) interes za proizvodnjo u-1

padel.
V družbenem sdktorju, kjer nastopata le-Kmetij-

ska zadmiga Medvode in Emoiia, TOZD Poljedelstro
in igovedoreja Domžale, je oriemtacija v žirinorejo ia.
proizvodnja žitaric. Kmetijska zadruga Medvode ima
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tudi dogovorjene površine posejane z ržjo za potrebe
farmacevtske iproizvodnje v Leku.

Kimetijiska zadruga Medvode uspešno i-azvija ko-
operaoijo z indiyidualnimi kmetijskimi proizvajalci,
premallo pa je prisotno združevanje dela, sredstev iu
eemlje z individualnimi gospodarstvi, vsestranski raz-
voj 'kmotijsikega zadružništva in drmge oblike sodelo-
vanja z diuižbenim sektorjom na dolgoročnejši pad-
lagi za papolnejše in učinkovitejše izkoriščanje pro-
izvodmih zmogljivosti ter s tem zaigotavljanjem stalae
rasti blagovnie proizvoduje in dohodka proizvajalcev.

ZemljiSka kmetijska skupnost si je kot osmovno na-
logo za leto 1977 zadala izdelavo kmetijskega prostor-
skega plana, s kateium bi apredelili površine, ki bi bi-
le trajino namenjenc za kmetijisko uporabo in kate-
rih namembnost pravulmna ne bi smeli spreminjati,
vzpoiedno pa seveda vse površine za nekmetijske na-
imeae in pavršine, ki bodo ozko ipovezane s kmetijsko
dejavnosiijo, kot npr. vodni rezerva.ti in drugo.

S sprejetjem kmotijskegia pmstorskega plana bodo
dane noye razvojne možnosti za intenzivnejši razvoj
kmetijistvia in gozdarstva v višinskih predelih, z odpi-
ranjem iprostora z ustrezninii prometniicami in drughni
posegi. Tako bo možno načrtno piistapiti k iazvoju
kmetijstva in gozdanstva po iposameznih obniočjih in
krajevnih skmpnostih, kakor tudi možnost načrtnega
pristoipa k agraraim operacijam v ciLju racionalnejše
iproizvodn.je.

Izvnšena ,je bila eviidenea neoibdelanih provšin v
letu 1977. Po dosedanjih ocenah neobdelanih zemljišč
na območju občiae »zhaja, da so neohdelane površine
predvsem tam, kjer so iz Ikakršnegakali vzroka neure-
jomi lastaiLnski odnosi. Evidentirain.je neobdelanili zem-
Ijišč je izvršila ipospešejalna služba pri KZ Medvode
v soclelovainju z delegati Km6tiji9ke z&mlijiške skuipno-
sti in krajevne skiupnosti.

V zakup so bila idana zemljišča kmetijskega zem-
ljiškoga sklada in so bile v ta namen sklenjene zakup-
ne pogodbe z zakmpniki. Pri tem gre poudariti, da vseh
površin ni bilo možno dati v zatkmp, ker za nje ni bilo
izraženega intercsa. To velja predvsem za slabša zem-
l.jišča. kot so močvinna, zemljdšča v odročnih legah
in podobno.

Na podiočju melioracijskih posogov na zatnočvir-
jenih zemljiščih je v izdetlavi glavni projiikt za pod-
ročje od vasi Vojsiko do Sela in podološka ekspertiza
za področja pod vasjo Rašica. Dela se bodo začela iz-
vajatd itakaj, ko bo odobrena predptisana dokumenta-
cija.

Kmetijska zemljiška slknpncnst je vzpodibujala in so-
delovala pm medsebo)ni menjavi kmetiijskih zemljišč
zasehnih kmotovalcev, ki so jih vršili kmetje zaradi
racianalnejišega gospodarjemja.

V letu 1977 je še vedino deloval sklad za pospeše-
vamje kmetijstva, predvsem z nalogo vzpodbujanja mo-
dcrnizacije zaseihnega kmetijs<tva z regresiranjem. Fi-
nančna sredstva sklada so pamembcn dejavnik izva-
janja kmetijiske politilke v občini, kar dokazujejo vid-
ni rezuiltati v povečanju kmetijske proizvodnje, s tem
pa tudi pravilnost usmeritve vložemih sredstev sklada.
Pi-ičakujemo, da bo SIS za pospeševanje kmetijstva
konstituivaina še v letošnjem letu, s tem pa uspešno za-
ključona samoupravna transformacija še na enem pod-
rooju.

5. Gospodarjenje s prostorom (urbanizem)

V letu 1977 se je ipristopilo k izdclavi bilance celot-
mega piostora občine Šiška, saj vse halj izstopa v o-
spredje neskladje prostorskega razvoja občine, pred-
vsem v naselitvi prel)ival(stva in razporoditve proiz-
vodnih objektov ter infrastrukture. Pričoli smo z iz-
ddlavo siprememb in doipolaitev urbamistionega pro-
grama in urbanističnega načrta mcsta Ljubljane. s ka-
terirai ipedvidevamo izvesti uskladitev obstoječih do-
kumentov s spremenjonimi gospodarskimi in clružbe-
nimi interesi. Delno smo že, obstaja pa šo naprej, kot
ppioritetna naloga — opreclelitev in sprostitcv rezer-
vatov za infrastrukturnc posege v prostor, odpiranje
noviih proizvodnih con, ior tako skupaj z zclruženim
delom, krajevnimi sknpnostmi, SIS, drugimi občinarai '
in mestom, apredeliti ia uravnotežiti v medsebojnem
odnosu ceatialne, proizvodne in stanovanjske zazid-

ljive površine ter odnos do kmetijskili proizvodnik po-
vršin.

V okviru mesta se je nadaljevalo z izdela^o kon-
cepta dolgoroonega razvoja mesta »Ljubljana 2000<, z
urbanističnim programotn in iirbanistienrmi načrti
mesta.

Sočasno s pričefkom izdelare sprememb in dopol-
nitev urbanističnega programa in načrta mesta, se je
pristopilo k dopolnitvam bazičnih urbanističnih doku-
mentov za zaključena prostorska območja: Medvode,
Poidutik, Soseska 6, 4/3, 5/1, Smartno—Tacen—Gamelj-
ne, Stanežice in drugi/

Poseben poudarok je ibil dan ponovni preverbi ia-
tenziitete izrabe površin v poslovnih conah ter naro-
čena novelacija zazidalnih načrtov: v ŠM 1, ŠP 2 in 3,
ŠP8. Hkrati je v pri,pravi predlog spremembe GUP za
pre'kvalilikacijo iastitutske cone ŠI 4 v poslorno ŠP 10.

Posebno pomemben je sprejem kmetijskega pro-
storskega plana, v katerem se morajo uskladiti ^si in-
teresi poseganja v prostor. S tako zastavljeno aktiv-
nostjo želimo dopolniii urbanistično dokumentacijo, ki
bo ipostala sestavni del novelacije GUP.

6. Komunalno gospodarstvo ' • • •• • ' -

V I. polletju leta 1977 je potekalo >redno delovanje
in financiranje kolektivine komunalne dejavnosti (jav-
na razsvetlijava, vzdrževanje cest, javaa higiena, javne
zelenice dn iparkovni gazdoTi) iz splošne porabe. Po-
leg tega je bila zadavoljena redna dejavnost iadiTi-
dualnih komiunalnih potrelb db rednem rzdrževanju
komunaluih naprav. Pni celotni navedeni dejavnosti
pa se je stramolo za racionalino porabo finančnih sred-
stev. V dkrrru vrenioniskih možnosti, glede na zimski
čas, se je nadaljevalo z izgradnjo individualnih in ko-
lekitivinih komunalnih maiprav v skladu s s.prejetimi
progiami 'kaniiunalnih delovnili organizacij. Pri tem-
pa ie bilo 'vključeno sodelovanje krajovnih sikiijpnosti.

Že v mesecu inaixu tega leta se je začelo iz izgrad-
njo II. faze Toiplaine Šiška z dvema kotloma s po 50
Gca'1/h. En ikotel bo dokončan v tem letu; drugi pa bo
dan v poskusno obvattnvanje. V I. trknesečju se je
začelo tudi z gradnjo tehiniično-obratnega objekta (de-
lavnice, skladfšča), ki bo dakončain še v tem letu.

Poleg tega pa je bil dograjen vročevod od Toplarne
Siška do Stegen in od Celov)3ke do Antotehne, kar je
amogočilo oclstranitev kotlar.ne ob Celovški cesti.

V tem letu bo postaviljen tudi rezervoar kapacitete
10.000 m3 za kurilno o,lje.

Nadaljevale so se priiprave za izgradnjo plinovoda
in plinskega omrežja za zemeljski plin ter priprave
za realizacijo mestnoga iprograma porabe prescžnih
sredstev posojila za ceste ,na območju občine.

Pričelo pa se je z izgraidnjo I. faze Celovške ceste
in Tacenslkega mostu, kar je skladno s programom SIS
ža izgrartnjo 104etnega programa cest in programov
republiškc skmpnosti za ceste. Pomcmbno je tudi to,
da je bila dokonono opredeljena itrasa avtoceste.

Glede na na.vedeni investioiji se je po občinskem
programu pričelo z gradnjo žele^n:iškega podvoza v
Vižmarjah.

V tem letu ne bo mogoče uvesti, tako kot je bilo
programirano, nove avitabusne proge v ŠS-10 Dravelj-
ska gmajna iz razloga, ker ni bilo sredstev za nabavo
novih vozil.

Nedvamno je relikega pomena, da je bila w tem
abdobju ustanovljena samoupravna komunalna skup-
nost občine Ljaibljana-Šiška.

V okviriU mesta «mo sodelovali .pri ustanavljanju
enotne samoiiipravnc interesne skupnosti za varstvo
zraika. V občini Ljubljana-Šiška smo že dosegli zadb-
sten odziv ipodpisnikov.

Občimska konfercnca SZDL Ljubljana-Siška je v
tem času začela z aikcijo za ustanovitev odborov za
varstvo okolja po krajeTnJh skuipnostih, in sicer še v
tem letu.

V tem času je bil izrršen podpis za pristop k druž-
benemu dogavoru o zadevah skupnega odločanja pri
oprarljanju komunalmih dejaTnosti posebnega družbe-
nega pomena na abmočju ljubljanskih občin ter iz-
veden pvistop za podjpis samoupravnega sporazuma o
načinu soodločanja in o določitvi števila delegatov
uporabnikov komunalnih stomtev v komunalnih orga-
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inizacijab. ua območju mesta Ljubljane in o načinu
delegiran.ja teli d&legatov.

V sredini abravmavanega obdobja je bil po zaklju-
čeni jav.ni razpravi siprejet Zakon o upravljanju in
razpolaganju s stavibnim zemljiščem.

V vsej ikomunalni dejavnosti, v komunalnih clelov-
nih origanizaoijah, v krajevnih skupnostih in drugili
organizacijali smo iavajali progranie ljudske obrambe,
varnoisti in družbene samozaščite.

?. Stanovanjsko gospodarstvo : ' _'

Graditev . ' •

S Smernicami za leto 1977 je predvidena izgradnja
1.027 stanovanjskih enot v soseskah ŠS-7/1 Nove Drav-
lje. ŠS-9 Koseze, ŠS-5 Pavšieeva ulica. ŠS-10 Drave.ljska
gmajma Ln MeS-7 Medvode^Preska. Pri realizaciji pla-
na stanovanjgke izgradnje T iletu 1977 je prišlo do
manjših odstopanj zaradi -nekaterih zamud v letu 1976
in samega ipoteka priprav v letu 1977. Odstopanja so
nastala ipredvsem v štovilu dograjenih stanovaaj po
posameznih soseskah.

Na osnovi dejanskega števila dograjenih stanovanj
do 30. 9. 1977 in ocerne do 51. 12. 1977 <bomo v aaši občini
T letu 1977 zgradili naslednje število stanovanj:

Stanovanj
1. ŠS-5 Pavšičeva ulica • 117
2. ŠS-7/1 Nove Dravlje ' ' ' •'• 570
3. ŠS-9 Koseze . ; ' 372
4. ŠS-103 Litoistroj 98
5. ŠS-10 Draveiljska gmajna 4

stanovanja v organizirani iindividualni gradnji
6. MeS-7 Preska 64
Skmipaj 1.225
Dograjen je tudi dom za starejše občane z zmoglji-

vostjo 200 O9krbovaneev.

Hišna satnouprava

Število liilnih svetov se v letu 1977 ni bistveno spre-
menilo in znaša okrog 360. Imamo še vedno prek 100
liiš. kijer hišna samouiprava ne deluje. V marcu je sta-
novanjska skuipnost z odločbo določila OZD Staninvest,
maj iv teh hišah opravilja najnujnejša opravila iz de-
lovnega področja hišnega sveta (prisilna aprava).

V majm je SSS or^anizirala za člane laišnili svetov
dvodnevni seminar. Caprav so bila predavanja kvali-
tetna in so zajemala vsa ipodročja delovanja hišne
samouprave, od gospodarjenja s stainovanjsko hišo do
civihie zaščite in družbene samozaščite, je bila ude-
ležba majhna.

HiSni sveti se otepajo z neštetimi težavami, zato se
stanovaloi branijo sodelovanja v teh orajanih. Imamo
celo vrsto iprimeror, ko konmnalue delovne organiza-
cije odklopijo instalacije. ker računi za porabo niso
bili plačani. Plačnik iv.seh teli storitev je hišai svet. ta
pa jih lahko plačuje le. če mu stanovalci redno plaču-
jejo avoje finanone obvazmosti v obliki akontacij za
kritje obratovalnili straškov ia stroškov individualne
komunalne potrošnje. Namesto da bi se ipred sodiščem
anašeil neredni plačevalec stanovalec. je tožen hišni
svet oz. njegov predsednik. In če lioče hišni svet ven-
darle ipriti do deriarja. mora nerednega plačnika tožiti
on. ne pa komunalna delovna organizacija. ki je stori-
tev uprirvllsL. V mteresu razvoja hišne samouprave bi
bilo, ko bi se sedanja zakonska ureditev tega proble-
ina ispremenila. Te in driiige spre-membe zakonodaje,
ki zavira razvaj samoupravljamja na področju gospo-
darjcuja s stanovanjskiini hišami, je SSS precliagala
direklno republiškim organotn, ipa tudi indirektno prek
Zveze stanovanjskih skupnosti, ve;adar doslej brez
uspelia; čeprav gospodarijo (po zakoiau) s stanovanj-
sko hiso stanovalci .sami. pa to gospodarje-nje nima
prave .materialne osnove. V celoti gospodarijo stano-
valci dejaasko le s sredstvi za kritje obratovalnih stro-
škov ia s sredstvl za 'kritje stroškov itekočega vzdrže-
vaaja, ne določajo pa njihove rišiae. Z večiao sredstev,
ki jih 'zbirajo stanovalci v obliki stanarm in prispev-
kov etažnih lastnikov, gospodari s>kiipščina stanovanj-
ske iskupnosti in njen odbor za gospodarjenje. Tudi
to je eden od vizrokov, da hišaa samouprava marsikje
ne deluje dobro.

Samoiiipravna stanovanjska skupnost meni, da je
treba stauje na tem področju temeljito spremeniti. V
ta namen je bil občinskim političnim in upravnim or-
gauom poslan projekt drugačnega sistema hišae sarao-
uprave in vzdrževanja stanovanjsikega fonda, po ka-
terem naj bi stanovalci v celoti razpolagali s sredstvi,
ki jili zJsirajo s stanarinami, priapevki etazuih lastni-
kov in obratovalnimi stroški. rrajekt predvideva tudi
ustanovitev strokovne službe, ki bi delala samo za
hišne &vete, pa tudi drugaano orgauiziranost strokovne
službe za stanovanjsko skupaost. Izvršilai odbor SZDL
je iprojekt. ocenil kot .siprejemljiv, ostali prejemniki
pi'ojckta pa se o njem še niso izjasnili.

Strokovna služba ' - . • '. • .
Staninvest ikot Strokovna služba ljubljanskih stano-

vanjskih skupnosti ,ai odigral svoje vloge. Po skoraj
treli letih obstoja te OZD še vedno nimamo stanovanj-
skili pogodb z najemniki družbenili stanovanj. ne po-
godb z etažnimi lastniki. Staninrest še do danes ni
izdelal obračunov z etažnimi lastniki za leto 1975 in
1976 v zivezi z akontacijami za kritje stroškov investi-
cijskega in tekočega vzdrževaaja ter upravljanja.
Zclaj, ko bi morat po triletnem kasiranju akontacij za
kritje obraitavalnih stroškov napraviti obračune in iz-
terjati neplačane zneske, iajavljajo njegovi strokovni
sodelavci, da tega ni zmožen napraviti. Za leto 1976
se stanovanjska skupnost z ajimi ni mogla sporazu-
meti in skleuiti pogodbe o opravljanju strokovnih
opravil zanjo in hišne svete, pa tudi za leto 1977 ta
pogoclba mi sklenjena. Ker je Staninvest vse doslej
odklanjal natančen opis Oipravil. ki naj jih opravlja
za staaovanjsko skupnost (roki. oblika, k\'aliteta, ceaa,
vsebina). Vse bolj priliaja SSS do prepričanja, da ne
bo mogla v redu deloFaiti, če si ne bo oblikorala last-
nih strakov.nih služb za vsa tri področja njene dejav-
nosti. Danes za to še nima pogojev, ker prvič nima
prostora in drugič, ker mestna konferenca zastopa sta-
lišče, da j"e Staninvest tista delovna organizacija, ki
naj opravlja strokovna apravila za vse Ijubljauske
sikupnosti. . ^

Delegatski sistem

Delegati v skuipščino stanovanjske skupnosti so biLi
še po starem iavoljeni poimensko. Ugotavljamo, da se
pred zasedanjem skupščine ne posvetujejo s srojo vo-
lilno ])azo in ne prihajajo na 'zasedanje s stališč-i te
baze. Mestna konferenca SZDL je sicer sprejela sta-
lišče, naj se tudi delegati stanoranjske skmpnosti
vključijo v splošne delegacije in kanference delegacij,
vendar v Šiški do tega ni prišlo. Če je delegatu pre-
nehal mandat zaradi ipreselitve ali iz drugih vzrokov,
ni bil na njegovo mesto izvoljeu dru.ar d-elegat. Navad-
n.o stanovanjska skupnost o tem ni bila obveščena.
Tudi to ije ibil eden od vzrokov. da je bila udeležba
na skuipščinah ipremajbna in da je bila skup^čina več-
krat tudi nesklepena. Ob koncu julija je SSS dobila
od občiuske komisije za pregled statutov prve priponi-
be. Na tej ipodlagi je SSS pripravila nov predlog sta-
tuta. ki foo še letos predložen skupščiini v sprejem.

SSS ivstanavilja tudi poravnalai svet kot posebno
obliko samoupravinega sodišča. Ta poravnalni svet naj
bi poskušal porav.nati spore med sta-novalci in hišnimi
sveti, stanovalci ia stanovanjsko skupnostjo in d-ruge
spore, ki se sicer morajo obravnavati ipred sodiščem.
Pričakujemo. da ibo možno na ta načia poravnati tiste
nesporne zadeve, pri katerih prihajajo do sporov za-
radi nepoučenosti ene ali druge strani.

Družbena pomoč " ' . .. v :

Samoupravna stanovanjska skupnost občine Ljub-
Ijana-Šiška kot organizacija. ki na svojem teritoriju
rešuje stanovanjske prablemo občanov. deluje s svojo
strokovno službo prek dveh teles. To sta odbor za
družbeno pomoč ia stanovanjska komisija odbora za
družbeao pomoč.

Odbor za družbeno pomoč dodeljuje stanovanja,
zgrajena iz sredstev za družbeno pomoč (prej solidar-
nostai sklad), dodeljuje suibvencije za stanarino ob-
čanom z nizkimi dobodki; skratka, rešuje stanovaaj-
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sko problematiko v okviru aamensko zbranih sredstev.
Iz toga fonda je bilo v preteklih treh letih dodeljenih
za širše območje Ljubljane okrog 1.700 stanovanj, za
abčane Šiške ipa okrog 250 stanovanj. Samo iz zadnje-
ga razpisa, to je drugega natečaja, je iz tega naslova
dobilo kar okrog 190 šišenskih družin stanovanja. Na
rešitev stanovanjslkega problema iz <tega drugega na-
itečaja pa čaka še osem dtužin, katere bomo rešili
predvidoma v mesecu oktobru. Trenutno odbor za
diHižbeno pomoč vodi prek strokovne službe točkova-
nje tietjega nateeaja za dodelitev stanovaaj, zgrajenih
iz sredstev za dnužbeno pomoč.

Na •področjiu dodelitve subvencij za stanarine od-
bor za družbeno pomoč, od ipribližtio 30 prošenj, ni
uigodil niti eni. Vzrok je v .predpisih, ki trenutno ve-
Ijajo in onemogočajo poziti\"no reševanje teh prošenj.
Trenivtno je v obdelavi predlog za spreraembo tega
pravilnika v smer, ki bo omogočala subvencioniranje
stanarin, s tem pa tudi sprostila sredstva, ki so zato
namenjena, nenazadnje pa tudi rešila finančno situa-
cijo marsiikaterega hišnega sveta, ki ima zaradi ne-
plačevamja stanarine neporavnane račime.

Stanovanjska .komisija odbora za družbeno pomoč
se v glavnem ukvarja s stanovaiijskimi pioblemi ol)-
čanov, ki ne uspejo v naitečajih za pridabitev stano-
vanj, zgrajenih iz sredstev za družbeno pomoč, ali pa
za konkunranje na takem natečaju sploh nimajo po-
gojev; so ipa po vseh kriterijih nujni stanovanjski
problemi. Takim prosilcem ta komisija dodeljuje sta-
rejša staaovanja, ki se izpraznijo, če stanovalci umre-
jo. ali če se iz kakšnega drugega vzroka izselijo. Pri-
pomniti velja, da ima prav ta komisija približao 500
vlog za talka stanovanja, rešila pa jih je v tem letu
le ipiibližno 30. Komisija, zlasti pa strokovna služba,
ki za to komisijo opravlja strokovna opra^ila, je imela
v [pieteklem in tem letu iprecej nasilnih in protijprav-
Bih vselitev iv ta stanovanja, k>i pa jih je s pomočjo
občinskega u.pravnega organa za stanovanjske zadeve
rešila s prisilnimi izselitvami in postopki prek instanč-
nih orgainov. Od sedemnajstih takih primerov je De-
rešen le eden. Postopek je trenutno v reševanju na
Repuil)li.§kem sekretariatu za urbanizem.

Strakovna služba (in stanovanj^ka komisija ipo svo-
jih možnostih posreduje tudi zamenjave stanovanj v
družbeni lastnini. To viprašanje skuša rešiti zla-sti osta-
reliim občanom, i-nvalidom Ln borcetn NOB, ki zaradi
zdravstventh in drugih razlogov težko nporabljajo sta-
novanja, katera zasedajo.

II. DRUŽBENE DEJAVNOSTI
1. Vzgoja in izobraževanje

Na področju vzigoje in izol>i-aževanja se sprejete
smernice pri uresničevanjiU družbenega plana za ob-
dobje 1976—1980, v letu 1977 uresničujejo v okviru
objekitivno danih materialnih pogojih.

O kompleksni problematiki vzgoje in izobraževa-
nja je razipravljala skupščina občine na skupnem za-
sedanju s skupščino občimske izobi-aževalne skupnosti
Ljubljana-ŠiiSka v cilju, skupnega pristopa k razreše-
vanju iperečih iproblemov na tem področju poseliaega
družbenega pomena. Bri tem so delegati na skupnem
zasedanju zl)orov obeh skupščin ugotovili, da so na
podroDju vzigaje in izobraževanja v letu 1977 še ved<no
prisottia nekatera pereča vprašanja. kt bi jih bilo
potvebno poslopno vazre5iti in sicer:

— na osnovnih šolah na abtnočju oibčine je tudi v
letu 1977 še vedno pi-isoten dokaj veliik kadrovski de-
ficit,

— kot 'posehno rprašanje, ki bo terjalo neodložlji-
"vo 'raizrešitev je vedno bolj -prisotno dejstvo, ki se od-
raža v pomanjkanju stanovanj za prosvetne delavce,

— tudi pomanjkanje sredstev za investicijsko vzdr-
ževanje obstoječHi osnov.nošolskih objektov predstav-
Ija eno tzmed viprašanj, ki ga bi bilo ,potrd>no čimprej
ustrezno razrešiti, da bi se izognili družbeni škodi.

Ne glede aa te ia dtuge objektivne težave itt pro-
bleme pa se •smernice na področju vzgoje in izobraže-
vanja v •glavnem v letu 1977 uresničujejo kot je bilo
to ž okvirnim programom programirano in sicer:

— izvajanje osnovne dejavnosti zajema ©bvezen
osnovnošoiski ipouk, ki ga v letu 1977 obiskuje 8.410

učeacev, od katerih je vključenih v podaljšano biv̂ a-
nje 20,8 % ali 1.751 učencev.

V celodnevni šoli je vključeaih 790 učencev ali
9,4% vseh šolarjev.

Glede nadaljnjega razvoja celodnevne šole na ob-
močju občine se v letu 1977 zaradi objektiv-aih razlo-
gor ne bo mogla vključiti r izvajanje celodaevnega
pouka nova šola v Kosezah. Zaradi nadaljnje »tano-
vanjske gradaje na območju Kosez. Podutika in Dra-
veljske gmajne, kjer bo v naslednjih uekaj letih zgra-
jenih okoli 1.600 stanbvanj je ipotrebno, da bo novi
šolski objekt v Kosezah sprejemal v naslednjih šolskih
letih tudi vse ipreostale učence iz obmooja začasnega
šolskega okoliša, v katerem bo zaradi porasta števila
preljivalstva okoli 1.400 šoloobveznih otrok. Tako bo ta
šola v končni fazi labko iavajala pouk Y okviru enoin-
polizmenskega pauka ali celo v dveh izmenab. z inten-
zivnim organiziranjem podaljšanega bivaaja, ki že ima
tudi elemeute celodnevne šale. V tem smislu bo nova
šola v Kosezah glede oa dano situacijo tudi najibolj
racionalno izkoriščena.

Na področju pridobivainja novega učnega prostora
se piogram in sprejete smepnice v celoti uresaičujejo.
V letu 1977 'bo predana — predvidoma v imesecu flo-
vembpu 1977 — namenu nova osnovaa šola v Kosezah,
ki bo zgrajena iz sredstev prvega iii drmgega samaprt-
spevka ter iz sredstev proračuna abčine im bo imela
skupno 24 učilnic ter vse ipripadajoče fuinkcionalne
prostore. namenu bo predan prizidek pri osnovni šoili
Franc Mara Vodice in prizidek pri osnov.ni šoli Zvonko
Runko.

Med pomembne pi'emike na področju organizira-
nosti vzgoje in izobraževaiaja v občLni je v letu 1977
možao uvrstiti tudi fazo ipripraiv na združevanje osnov-
nih šol aa oibmočju občine. V tem smislu so se pred-
hodno za združeFanje izrekli YSL delavci osnovnih šol
na zborih. Izdelan je že elaborat o družibeaoekononiski
upravičenasti združitve asnovnih šol v delovno »rgani-
zacijo ^Vzgojnoizobraževalni zavodi Ljubljaaa-Šiška«.

Predvideti je možno, da se bodo do konca leta 1977
v okviru nadaljinjega postopka ipriprav na združevajije
osnovnih šal v občini dokančno izkristalizirala določe-
na viprašanja v cilju, da bi v okviru delovne ongaaiza-
cije Vzjgojnoizobraževalni zavodi Ljubljana-Šiška med
drugim uresničili aprejete smernice tudi glede racio-
nalnega organiziranja skiiipnili račuinovodskih in fi-
nančnih poslov, omogočili nadaljnje poglaibljanje sa-
moupravljanja in kvalitetno izboljtšavo učnega pro-
cesa ter boljše izvajanje kadrovske polMiike na pod-
ročju vzgoje in izobraževanja.

2. Raziskovaraje

V prvih mesecih letošnjega leta je občiniska razisko-
valna skupnost izdelala obširao analizo amkete o sta-
nju inovacijske dejavno9ti v proizvodnih delovnih or-
ganizacijah občine. Analiza je ibila objavljena v po-
sel>ni prilogi »Tribune« kot delegats.ko gradivo za
skupno zasedanje skupščine skupnositi in občinske
skupščiine. Aiaaliza je pokazala, da v resnici posvečajo
potrebno [pozornost inovacijski dejavnosti le velike in
nekatere veoje delovne organizacije, kar dotazuje. da
pomen inovacijske dejavnosti še ni prodrl v vse pro-
izvodine delovne organizacije v občini. Na skupnem
zasedanju zbora združenega dela. družbeinopolitičnega
zbora in tfbfinske raziskovalne skupnosti je bila spre-
jeta vista skl^pov \ smeri k boljšemu OTganiziranju,
tako poklicne inovacijsike dejavnosti, kot množične.

V di-ugi polovici leta je bil organiziran sestanek
med delegati in raziskovalci v Medvodah, katerega so
se udeležili razi^kovalci organizacij združenega dela:
Color, Donit, TekstiLna in Aero.

Da bi že srednješolsko mladino zainteresirali za
preučevanje naraFe in družbe ter procesoF, ki v njih
tečejo, po drugi strani pa, da bi navajali mladino na
sodobne metode dela, ki se pri teh preučevainjih upo-
rabljajo, je občinska raziskovalna skuipnost razpisala
nagradae naloge na temo o pomeau z.tiaiastveao-raz-
iskovalnega dela. Da je bil ta pristop pritneren in ko-
risten, dokazuje primer dijakov gimnazije v Šent^idu,
ki je raziskovala razmere rečice Gameljščice. Delo teh
dijakov ddkazuje, da je ipri mladini prisoten out za
opazovanje okolja, v katerem živimo.
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Z namenom, da bi pospešili delovanje občinske
raziskovalne skuipnosti tkot pospeševalca in populanza-
torja znaustveno-razvojnih raziskovanj, so pristopili k
poživitvi izvrSilnega odibora občinske raziskovalne
sknpnosti s pritegmitvijo novili članov.

Fopmirana je bila fkomisija za inovacijsko dejav-
nost, ki si je kot prvo nalogo zastavila izdelavo samo-
upravnega sporazuma o pospeševanju inovacijske de-
javnosti v OZD.

Občinska raziskovalna sikupnost je ibila tudi posred-
nik zbiranja raziskovalnih potreb na odprti natečaj
za prijavljanje raziskavahrih nalog, bi ga je z letoš-
njim letom uvedla Raziskovalna skupnost Slovenije.
Raziskovalne potrebe so sporočile le nekatere večje
delovne organizacije. Poirebe so bile javljene z različ-
iiiili delovnih področij, zaradi česar usfclajevanje •med
njimi ni bilo potrebno in so v sprejeii obliki posredo-
vane Raziskovalni skmpnosti Slavenije.

3. Zdravstvo

lzvajanje smennic na podr&čjni zdravstvenega var-
stva obeanov v letu 1977 se je v okviru Zdravstvenega
doma Šiška in zdravstvenih enot Šentvid in Medvode
odvijalo v okviru aprejetega programa za leto 1977.
Ocenjuje se, da je fizični obseg storifev <v osnovnem
zdravstvenem varshu porastel za okoli 7 % in pri tein
število bolnikov za okoli 5%. Največji porast izkazuje
zobozdravstveno vanstvo — prek 14% povečanje fizič-
nega obsega.

Po podatkih regioualne zdravstvene skupuosti, ki
opravlja strokovna opiavila tivdi za občiusko zdrav-
stveuo skupnost je bilo na ipodročju regionalnega
zdravstva ob polletju neporavnanih obveznosti v višini
110 milijonov din. Financirainje zdravstvenih organi-
zacij se vrši po dvanajstinah. Samoupravni spoiazum
o menjavi dela med izvajalci in združenim delom še ni
podpisan, predvideva pa se, da bo do konca leta. Re-
gionailna zdravstvena skupnost bo nato opravila pro-
racun obveznosti, skladno z meiili po posameznih
zdravatvenih organizacijah. V kolikor bodo posamezne
zdravstvene onganizacije še izkazovale izgubo, se jih
predivideva sanhati iz rezerviiih sredstev regionaine
skupnosti.

S področja investicij laihko ugotavljamo, da se je
začela gradnja prizidka Zdravstvenega doma v Siški,
da je predana namenu zoibna ambulanta pri osnovni
šoli Stane Kosec, Šmartno, 'kot smo poročali ob pol-
ledju in da bo z izgi-adnjo osnovne šole -v Kosezah pri-
dobljena nova šolska ambulanta, ki bo vključevala
tndi predšolske otroke z območja šolskega okoliša. Na-
črtovana gradnja obratne amibulante Litostroj se kljub
zbranim finančnim sredstvom in izdelanemu projektu
zaradi spremembe GUP prenaša v leto 1978.

4. Otroško varstvo

Občinska skmpnost otroškega varstva je v letu 1977
usmerjala napore k nadaljnjemu razvoju vzgojno-
varstvenih dejavnosti:

— posipešeno so pi-idobivali manjkajoči vzgojno-
Varstveni prostor. Pri tem je bil v prvem polletju 1977
predan namenu prizidek pri VVZ Litostroj s kapaciieto
za 120 predšolskih otrok,

— v Pirničah je bila dokončana preureditev stare-
ga šolskega objekta, v katerem simo pridobili 60 mest
za predšolske otroke. Trije oddelki v tem objektu so
začeli delavati s 1. 10. 1977,

— nabaviljena je bila kompletna dokumentacija za
preureditev objekta v Valburgi (bivše gostišče) za 40
predšolskih' otrok. V ta naimen so že vročena finančna
sredslrva centralnemu VVZ Medvode in pričetek adap-
tacije je bil v mesecu novemtoru 1977,

— pripravlja se dokumentacija za pričetek gradnje
centralnega VVZ v Medvodah, ki bo financiran še iz
sredstev samopriapevka I. Kapacitet-a objekta bo za
120 otrok,

— pridobljena je bila dokumentacija za novograd-
njo VVZ objekta T Kosezah za 160 predšolskih otrok.
Objekt so pričeli igraditi v začetku meseca oktobra
1977,

— naiočena je izdelava glavnega projekta za pri-
zidek pri VVZ Amdersen za 3 posebne oddelke za pred-
šolske oti^oke.

Piek občinske skuipnosti za otroško vanstvo so bili
usmerjeni vsi napori k nadaljnjemu razvijanju iu fi-
nanciranju 80-urnega iprograma -za 5-letne otroke. ki
niso vikljiučeni v VVZ. Občinska skupnost otroškega
varstva ni uspela uresničiti vsa prizadevanja za raz-
širitev izvajanja varstva v drugih družinah do 3 let
starosti v ciljn, da bi s tem poFečali število v druž-
benoorganizirano varstvo vključenih predšolskih otrok
v občini. V letu 1977 so delale le tii družine pri VVZ
Rezke Dragar v Šenitvidu.

Občinska skupnost je sofinancirala urejevanje
otioških igrišč odprtega tipa v krajevnih skupnostih
Stanežiče-Medno, Vižmarje-Brod in Medvode. Mestna
skmpnost pa je sofinancirala nreditev igrišč v rekrea-
cijskem centru v Mostecu.

Sofinanclrali smo tudi letovanja socialno šibkih
otrok.

Občinska skuipnost otroškega varstva je s 1. 8. 1977
izvršila prenos sredstev finanoiranja osnovne dejav-
nosti VVZ v skladu z dogovorom med SIS za o-troško
varstvo in SIS za vzgojo in izobraževanje. V sodelo-
vanju z ostalimi skuipnostmi otroškega varstva Ljub-
l.jaue so izdelali in sprejeli nove kviterije za spreje-
manje predšolskih otrok v VVZ in predlagali novo
lestvico sofinanoiranja stareev.

V okviru svojega programa je občinska skupnost
otroškega varstva zagotavljala finančna sredstva
vzgojnovarstvenim zavodom v skladn s aprejetimi me-
rrli v okvirii dovoljene skupne porabe. v skladu s
smernicami za leto 1977.

5. Kultura ^ , " '

Pri oceni uresničevanja programa kulturnih dejav-
nosti za leto 1977 moramo izhajati iz naslednjih ugo-
toviitev:

— celotna kulturna dejavnost v občini se je v letu
1977 odvijala in temeljiJa na osnovnem idejnem izho-
dišču in v okviru take kulturne politike, ki izhaja iz
revohicionamie marksistične teoi-ije in prakse samo-
upravnega soeializma, kar se vsestransko pozitiv:no od-
raža pri konkretnem izvajanju progi-ama knlturnih
dejavinosti na abmočju občine;

— v tekočem letu je v celoti realiziran temeljni
program, pii čemer so se zahva^jujoč vsebinski, idejni
in organiizacijsti osnovi ter pravočasnemu planiianju
zlasti dviginili kvaliieta in obseg kulturnih manifesta-
cij;

— L. - i kulturnih prosvetnih organizacij občinske
kuHurne skupnosti je v letu 1977 navezala tesnejše
sodelovanje z občinskimi družbenoipolitienimi organi-
zacijami. Kulturnim skupinam v TOZD je v letu 1977
s strani oanovnih onganizacij sindikata dana večja mo-
ralna in finanona pomoč, v nekaterih krajeTnih skup-
nosiih pa se je v tekočem letu bistveno povečalo za-
nimanje za delo kultur.nih organizacij in skiipin;

— v akvir.u ZKPO kot temeljnega d^javnika in po-
budinika za kulturno žiTiljenje v občini dosegajo po-
samezne kulturno-prosvetne organizacije tudi v letu
1977 izjemne nspehe. Med te sodi na prvo mesto de-
javnost DPD Svoboda Medvode, ki svoje delo pove-
zuje s šolami, delovnimi organizacijami, mladinskimi
aktivi, krajevno skupnostjo idr. Vsestransko uspešno
se še nadalje iiveljavlja lutkovno g<ledališče PENGOV,
folklorna skupina EMONA, v kateri je ponovno zaži-
velo organizdrano delo in kolektivno vodenje te sku-
pine, potrebno pa je izdvojiti tudi vse vokalne ania-
terske zbore, ki so na osnovi svoje ljubiteljske dejav-
nosti ipripomogli k širjenju vokalBe glasbe v ožjem in
širšem okalju.

V okviru ocene glede izvajanja smernic s področja
kultunnili dejavnosti v občini za leto 1977 pa je po-
trebno ugotoviti, da bi bili na tem področju lahko do-
seženi še veaji rezultati, v kolikor bi T okviru zdru-
ževanja finanonih sredstev prek tmestne kulturne
skupnosti bilo namenjenih občinski kulturni skupno-
sti Ljiibljana-Šiška več sredstev glede na dejstvo. da
ima v primerjavi z drugimi občinami območje občiaie
Ljubljana-Šiška največ amaterskih 'kulturno-prosvet-
nih društev jfn skuipin, potrebe po ustanavljanju novih
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pa so glede na nadaljmjo stanovanjsko gradnjo iz leta
v leto veOje.

Med objektivne težave, s katerimi se sooča občin-
ska kulturna skuipnost je možno uvrstiti tndi pomanj-
kanje sredstev za adaptacije obstoječili domov kultu-
re v občini. V letu 1977 bo iprcurejen le objekt kultur-
no-prosvetnega doma v krajevmi skmpnosti Šentvid.

S programoni opredeljena dejavnost, ki jo občinska
kulhirna skiiipnoi9t sofinancira in se po svojem značaju
in vsdbini navezuje na program mestne in lepubliške
kmltiirne skuipnosti, se odvija v skladu s sprejetkni
smemicami in v okviru obveanosti občinske kulturne
skuipnosti do skmpnih kulturnih dejavnosti, ki so mest-
nega oziroma republiškega pomena.

6. Soeialno skrbstvo

Obeinska skupnost sooialnega skrbstva je izvajala
v letu 1977 svojo clejavnost v okviru sprejetih pro-
gramskih izhodišč, vendar pa so nastopile težko pre-
niostljive težave, glede na vire financiranja.

V letu 1977 je ostalo nerešeno vprašanje letovanja
otrok, regresiranja šolske piehrane in doplačilo ozi-
roma pokrivanje oskrbnin otrokom v VVZ, ki izhajajo
iz socialno ogroženih družin. IS je mnenja, da naj
skupnost z notranjim rebalansom sredstev zagotovi fi-
n-anciranje te naloge.

Vprašljivo je tndi finainciranje humanitarmli or-
ganizacij in društev, ter Jtlub zdravljenih alkoholikov.

Izrazit je prav tako problem iplačevanja stroškov
usposaibljanja in izobraževanja otrok in mladostnikov
z duševnjniii in telesnimi motnjami ter točna opredeli-
tev dmižbe in stanšev v tem procesu. Namreč, do 31.
julija tega leta je Skuipnost pokojninskega in invalid-
skega zavarovanja plačevala del stroškov oskrbe za
otroke teli kategorij. S 1. 8. 1977 pa naj bi tiste samo-
uprarme interesne skupnosti, ki so po zakonu o iispo-
sabljanjn in izobraževanju otro'k in mladostnikov z
motnjami v telesnem in duševnem razvoju dolžne so-
fitiancirati to dejavnost, iprcvzele obveznost SPIZ gle-
de na dogovor o opredelitvi nalog in obveznosti pri
izobraževanju in nsiposabljanju.

Tako si s 1. 8. 1977 glede na oceno oskrbnega dne
stroške za otroke občanov Ljubljane, delita mestna iz-
obraževalna sikupnost (stroške domskega varstva) in
skupnost socialnega skitbstva (ostali stroški oskrbnega
dne).

Ker dogovor o opredelitvi nalog in obveznosti pri
izobraževanju in usposabljanju mse do 1. 8. 1977 ni bil
sprejet in ipod.pisan, sta bili obe navedeni interesni
skupnosti pozvani k začasnemu pristopu sofinancira-
nja, kar pa prinaša novo finančno obremenitev skup-
nosti socialnega ski'bstva.

V tem primeru se zopet ipojavlja problem oprede-
litve vlog posameznih mejnih interesnih skupnosti, ter
njihove finančne obveznosti do ite dejavnosti.

Prav gotovo nas vse ta nerešena in načeta vpraša-
nja privedejo do ugotovitve, da je tndi v tem letu sicer
izrazita težnja po uveljavljanju socialne preventive in
ne le zakonsko obvezne kurative, ostala nerealizirana.

Ob analizi uresničevanja smeinic družbenega plana
ugotav.ljamo, da tudi ni dovolj poglobljen proces po-
vezovanja iiialog skmpnosti socialnoga skrbstva in kra-
jevmih skiiipnasti. Potrebno je oživeti dejavnost social-
no zdravstvenih komisij, ki naj bi v KS dclovale kot
koordinator in isooblikovalec programov interesnih
skuipnosti ter afativen faktor ipri izvrševanjn nalog cen-
tra za socialno delo. Večja povezanost v delovanju na
področjii socialle je prav tako potrebna v OŠ, VVZ,
UJV iin OZD, kjer naj bi se še hitreje organizirale so-
cialne službe.

Skinpnost bo morala učintoviteje pristopiti k uskla-
jevanjiu samoupravniih aktov z zakonom o združenem
delu, db tem pa zagotoviti nepcrsredno vkljnčevanje
delegatov iz združenega dela v sknpščinski sistem
sikmpnosti.

Na področju investicij je v zaključni fazi gradnje
splošni socialni zavod, dom ostarelih občanov, ki bo
pričel delovati predvidoma ikoncem novembra letoš-
njega leta, financirao s siedstvi samoprispevka II.

S 'tem pa se zastarlja viprašanje poenotenja vsebi-
ne in obsega dela domov v Ljubljani, kadrovske struk-

ture v domovih in ne nazadnje poenotenje oziroma
enotna metodalogija lizraouna oskrbnega dne v teb do-
movih.

Na ipodročju financiranja še vedno ni nrejeno vpra-
šanje tehnike združevanja sredstev v SR Sloveniji, ka-
kor tudi ne merila za solidarnostno prelivanje, ki kljub
sprejetemu sistemu še niso dokončno izdelana.

Zdiuiževanje sredstev za akiiipnc naloge se ustrezno
izvaja, občinske skuipnosti ipa se morajo v republiškem
merilu takoj dogavoniti za konkretne naloge, ki se bo-
do iz tega programa še v letu 1977 izvedle.

7. Telesna vzgoja
Tako kot smo ob polletnem pregledu uresničevanja

smernic za leto 1977 ugotovili bistvene Tisebinske pre-
mike v telesni kulturi v smer razvoja množičnosti in
športne rekreacije, kaikor tudi razvoja vrhunskega
športa. ob oceni celoletne aktivnosti, lahko ugotovi-
mo:

— histven napredek na področjn mmožičnosti tako
T akcijah na padročju VVZ, ŠŠD I. in II. stopnje, orga-
nizacij združenega dela in krajevnih skupnosti, akci-
jah učenja (plavanje, smnčanje v okvim šole v nara-
vi, trim akoiij in športno političnih manifestacij).

V teh akcijah je sodelovalo preko 40.000 občanov
naše občine, kar je nedvomno izreden uapeli.

Tak bistven napredek na področju telesne vzgoje
je bil možen le na podlagi strokovno dobro pripiav-
Ijenega programa za leto 1977 kakor tudi neposredne-
ga vključevanja vseli dejaivnikov v občini.

8. Zveza prijateljev mlatline
Na področju aktivnosti zveze prijateljev imladine

moramo dopoiniti polletna poročila še z nadaljnjo ak-
tivnostjo, kot sledi:

a) Izvedba rednega letnega leto^anja v naših bazah
Pag, Poreč in Srednji vrh.

Letovalo je naslednje število otrok:
Pag - • . 3 2 0 otrok
Poreč 470 otrok
Srednji vrh •• . 23 otrok
Sknpaj ' 813 otrok

Organizirana je bila zamenjava otrok s pobrateno
občino

Kavadarci
Danska
Avstrija
Skupaj

15 otrok
15 otrok
23 otrok
53 otrok

Zveza je kot v preteklih letili tudi v tem letu spre-
jela na 15-dnevno breziplačno letovanje 15 otrok koro-
ških Slovencev kot konkretno pomoč naši manjšini na
Koroškem

V mesecu septembru je letovala skupina 20 otrok
spastikov v domu v Poreou in skupina starejših obča-
nov, ki jih je onganiziral Center za socialno delo ob-
čine Ljubljana-Šiška.

V avgiiistu in septembru je bila izvedena druga eta-
pa šole v naravi — plavanje. Skupno je bilo v šoli v
naravi:

Pag 395 otrok
Poreč 273 otrok
Skuipno . 668 otrok

Dnevno letovanje v poletnih počitnicah.

b) 29. sapterrtber — pionirske konferenee w vseh
pionirskih odredih, na katerih so pionirji sprejeli pro-
grame dela. Ustanovljen je bil nov pionirski odred na
osnovni šoli Koseze.

c) V oktobru — teden otroka — pod geslom »Sre-
čen otrok v z.dravem okolju«.

d) V novembru bo za praznik republike 6prejem
cicibanov v pionirsko organizacijo.

e) V decembru — občinska proslava ob 35-letnici
pionirske organizacije.

f) Organizacija (novoletne prireditve za mlade.
g) Priprave za bralno zmačko.
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9. Varstvo borcev in invalidov NOV

Družbena skrb za izvajanje varstva borcev NOV in
njihovih nepreskrbljenili družinskih olanov ter bor-
cev za severno mejo iz 1918/19 se je izvajala v skladn
s smeinicami zveznega in republiškega komitcja za
borce NOV ob uipoštevanju občinskega odloka o reše-
vanju socialno-zdravstvenih vprašanj borcev NOV.

,V občini Ljubljana-Šiška živi 5.S00 udeležencev
NOB. Umrljivoist boi-cev je veQja kot pri ostalih ob-
čanih, kar je iposledica bolozni in prestanih naporov
iz NOB. Po obstojeeih podatkih je 2460 borcev s pri-
znauo dvojmo dobo prcd 9. 9. 1943, oziroma 13. 10.
1943. od tega nad 1100 žena. Na območju občine živi
še 196 imefcnikov Partizanske sipomenice 1941, 3 narod-
ni heroji in 3 španski borci ter 67 borcev za severno
mejo in slovenskih dobrovoljcev iz 1912. do 1919. leta,
katerim gredo določene pravice po zveznem in repub-
liškem zakonu.

Diužbena sknb za vojaške vojne invalide in družin-
ske upravičence (priznanih 561 osebnih invalidov in
458 dnižinskili upravičencev) ,se izvaja po določilih
zveznega zakona. Po zveznem ipravilniku se določa vi-
šina in\alidnime, mporaba invaMdiskih pripomočkov in
pogoji za brezplaano zdravljenje invalidov. Invalidni-
ne in ostali piejeinki za tifio pomoč, varstveai dodatek
in podobno so bili v 1977. letu papravljeni in valorizi-
rani za 16 %, kar zadovoljivo rešuje materialno stanje
teh upravičencev.

Z zveznim in repusbliškim predpisom se odloča tudi
višina borčevskega dodatka za zaposlene udeležence
NOB, katerim je ipriznan status borca. Borčevski do-
datek prejme še ca. 50, ikar se je večina teli že upo-
kojila. Za upokojene iborce NOB se je v drugi polo-
vici iega leta zakonsko uredila tudi pokojnina na os-
novi izračuna ipoviprečnih dohodkov iz pretcklega le-
ta. kar znaša za 1977. leto 4.066 din. Kmetom boi-cem
se daje delna pokojnina v znesku 515 din mesečno.
RepubliSki ivarstveni dodatek prejema sedem kmetov-
borcev.

Socialuo-zdravstvena problematika za ostale wde-
ležence NOB in njihave nepreskrbljene diužinske čla-
ne se urejuje z občmskim odlokom o piiznavajninah.
Po tem odlokn se v skladu s cenznsnimi pogoji daje
določenenm števihi udeležencev NOB stalna mesečna
ali enkratna pniznavalnina, dijaška pomoč za njihove
otroke in ostala ipomoč ipri zdravljenju in okrevanju.
V 1977. letn se daje stalna družbeua pomoč. irt sicer:

— 162 iijpraviičencem redna mesečna priznavalnina,
ki znaša od 350 do 1.979 din;

— 23 otrokom borcev z nižjimi doliodki se daje
redna dijaška pomoč v znesku od 350 do 990 din ine-
sečno:

— 210 udeležencem NOB (starejši, oboleli ali v do-
movih poeitka) prejema enkratno zimsko pomoč v
znesku od 1.200 do 2.000 din.

Za kritje asnovinili ipotreb pri reševanju borčevskih
vpra.šanj je skupščina odobrila za 1977. leto 2.980.000
din. Ta sredstva so vodena na .posebnem računu skup-
ščine občine Ljubljana-Šiška.

Komisija za zadeve borcev je obravnavala nad 380
vlog borcev za dodelhev finanone pomoči in odobrila:

— 21 iprosilcem staluo mesečno priznavalnino (5 ne-
gativno),

— 18 dodelila enkratno finan.čno pomoč,
— 3 otrokom borcev dijaško pomoč,

. — 61 prosiilcem otloibrila na predlog zdravuiške ko-
misije iplačilo stroškov zchavljenja v termaloih zdravi-
liščili,

— 35 iprosilcem odobrila 50% plačilo stroškov za
zdravilišča,

— 126 prosilcem (po piedloguOO ZZB NOY) 10-
dnevno okrevanje na .raorju ali ma Gorenjskem.

Ker razipolaga komiisija za zadeve borcev in inva-
lidov NOV le z idoločenimi finančnimi sredstvi iz ob-
činskega proračuna, je morala veeje število vlcng pro-
silcev za plačilo stioškov zdravljenja zavrniti. Komi-
sija ni odobvila 'plaeila stroško'v zdravljenja prosilcev
borcev, katerih dohodki na družinskega člana prese-
gajo cenzmani pogoj, ki se določa za vsako leto po-
sebej.

Poraba oidobrenih proračunsikih sredstev za potrebe
borcev je v I. ipolletju nižja, ker se pretežni del iz-

iplačil za stroške zdraviljeaija, okrevanja in zimska po-
moč izvrši v zadnjih mesecili leta.

Komisija za zadeve borcev in in-validov NOV skup-
ščine oboine Ljubljana-Šiška je skupno z upravnim or-
ganom občine in OO ZZB NOV sodelovala pri sestavi
osnutika družbenoga dogovora o ipriznavalninah borcev
v SR Sloveniji, pripravi novega občinskega odloka o
priznavalninah in ostali pomoči udeležencem NOB ter
pii reševanju stauovanjske in druge problematike dru-
žim borcev NOV.

10. Kadrovska politika

V letu 1977 so bile na področju izvajanja družbe-
nega dogovora o temeljih kadrovske politike in samo-
npravnega sporazurna o štipendiranju učencev in štu-
dentov v občini Ljubljana-Šiška opravljene nasled-
nje naloge:

— Komisija za volitve, imenovanja in kadrovske
zadeve je sknpBO z delegati skupne komisije poclipis-
mic družbenega dogovora vseskozi sodelovala pri iz-
vedibi razipisnih ipostopkov za zasedbo delovnih inest
individualnih poslovodnih organov DO in TOZD v na-
ši občini. Pri tem je bistvena naloga delegatov, ki so
delegiraai v razpiisne komisije skrbeti, da so razpisni
pogoji in celoten ipostopek realizirani v skladu z tlolo-
čili družbenega dogovora o temeljih kadrovske politi-
ke na območju Ijuhljanskjli občin.

— Glede na spiejeti zakon o združenem delu in še
nekaterih ostalih zakonov, ki so v pripravi ali že spre-
jeti, je potrebno doipolniti oziroma v 'nekaterih dolo-
čilih spremeniti družbeni dagovor o temeljih kadroT-
ske politike na območju 'Ijiibljanskih občin. V zvezi s
tem je že imenovaina delo\rna skmpina, ki je pripravila
delovni osnutek tez ;za Siprememto le-tega.

— Na področju štipendiranja je IO skupne komi-
sije 'podipisnic samompravnega sporaznma obvavnaval
novo doapele vloge za dodelitev socialnih in razlike
ipri kadrovskih štipendijah in te v okviru določil spo-
razuma ,in Sklepov skupne komisije SRS tu-di rešil.

Nadalje je obravnaval osnaitek ipredloga sprememb
in dapolnitev družbenega dogovora o dblikovanju in
izvajanju štipendijske iptflitike v SR Sloveniji, ki je v
javni razpravi še ta mesec. Za skupno kamisijo pod-
pisnic je IO tudi priprarvil predlog sprememib in do-
poluitev osnutka družbenega dogovora, ki so bila po-
sredovana delovni skupini v SRS. Osnova za sprcmem-
bo in dntpolnitev družbenega dagovora so triletne iz-
kušnje izvajanja štipendijske politike v SRS.

11. Krajevne skupnosti • . _ >

V letošnjem letu so bile v okvirn zacrianih smer-
nic za uiesničevan,je družbenega plana naše občine
za obdobje 1976—1980 na področju delovanja KS o-
pravljene naslednje naloge:

— V okviru nadailjnjega razvoja delegatskega si-
stema po iposameznih KS so bile ustanovljene skupne
delegacije delavcev in deloTnih Ijudi ter občanov za
delegiranje delegatov v sku;pščine komunalne in pro-
tipožarne interesine 'skuipnosti. Skupna delegacija je se-
stavljena iz delegatov, ki jih v KS delegirajo TOZD in
druge delovne skiipnosti in delegatov, ki jih izmed
krajanov delegira abor delegatov KS. Tako sestavljena
delegacija predstavlja trdno vez med delovoimi ljud-
mi v združenem idelu in delovnimi Ijndmi m občani,
ki živi.jo na območju posamezne KS. Ta novo obliko-
vana skupua delegacija ipredstavilja v okviru ljubljan-
skih dbčin v nekem smislu posehnost. kajti ostale ob-
čiue delegirajo delegate v komunalno in protipožarno
skupnost iznied delegatov skupniih deleigacij za dele-
giranje delegatov v •skmpščine samoupravnih interes-
n-ih skupnosti.

— V zvezi s financiranjem KS naj poudarimo. da so
bile le-te v leto.šnjem letu v glaTiiem financirane vt
treh oziroma štirih vivov, in sicer: za izvajanje dele-
gatskaga siistema so bila KS dodeljena sredstva iz
splošne porabe, ki j.ili le-te ipvejemajo vsakomesečno
po dvanajstinafa i-n so bila KS razdeljena na osnovi
določil zadevinega samoupravnega sporazuma. Nada-
lje realiziramo izvajanje SS o načinu združevanja in
uporabe sredstev za financiranje planov in programov
razvoja KS v občini Ljubljana-Šiška. Lahko bi dejali,
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da so bile realizirane vse naloge, sprejete z letošnjim
programom razvoja, razen pridobitve prostorov v KS
Hinko Smrekar in za novo uistanovljeno KS Dravelj-
ska gmajna. Kot tretja oblika financiranja KS oziro-
ma realizacija posameznih nailog predvidenih v pro-
gramih dela za letošnje leto so akcije finamcirane z
iideležbo h kra.jevnemu samopriisipevku. V ta namen
imamo v letošnjem letu v okviru zdrnženih sredstev
delavcev TOZD in drugih idelovnih skmpnosti za finan-
ciranje .planov in iprogramov irazvoja KS predvidenih
500.000 din, v skladu za ceste 1,500.000 in v okviru po-
sebnega računa iprispevka za inpoiabo stavboega zem-
ljišča 1,800.000 diin. Po dosedaj že realiziramik delih in
aprejetih planiili idcl, katerih realizacija je v teku, lah-
ko računamo, da bodo isredstva, predvidena za udelež-
bo h ckrajevnemu samoprispevku, v celoti izkoriščena,
čeprav so napram lehi 1976 podvojena.

— V zvezi z oiskladitvijo statutov KS z zakoni,
predvsem s področja družbene isamozaščite, ljudske
obrambe in delovanju delegatskega sistema, naj po-
udarimo, ida tako kot je bil dan v javno razpravo o-
snutek statuta občine, po KS tudi pripravljajo pred-
lo>g siprememb im dopolnitev statutov KS.

— V zvezi s sodelovanjem z diužbenopolitičnimi
oiganizacijarni, ipredvsem pa is SZDL kot fronto vseh
socialističnih <sil naj ;poudarimo, da je le-to potekalo
skozi celo leto, predvsem ipa ob spiejemanjn in formi-
ranju posameznik inteiesnih skupnosti. Še tesnejše
sodclovanje ipa se vzpostavlja v zadnjem easu ob kon-
kretnejših pripravah na izvedlbo volitev v letu 1978.
Ob ipriipravah na volitve je že skozi celo leto prisotmo
vprašanje preveritve arganiziranosti oziroma razdvo-
jitve ali nstanovitve novah KS, kjer pa predstavlja
glavno oviro •('iprašanje zagotovitve prostorov za delo-
vanje delegatekega sistema po posameznih krajevnih
skirpnostili.

12. Ljudska obramba ' •

Analiza realizacije smernic za nresničevanje druž-
benega plana v letu 1977 je pokazala, da so posameznl
diužbeni subjekti pri uresničevanjn nalog s področja
Jjudske dbranilbe pristopili različno.

Nekateri so obveznosti in naloge dosledno in kva-
liietno izvajali, drugi ipa na tem ipodročjiu niso dosegli
ustreznih in pričakovnih rezultatov, kar kaže, da bo
poti'ebno ndtaterim organizacijam nnditi več nepo-
sredne pomoči.

Načrtovane naloge v družbenapolitičnih in družbe-
nih organizacijah, SIS, KS, OZD iev upravnih organov
občiue so bile realizirane po naslednjem:

— Delo na dopohijevanju srednjeiočnega načrta
razvoja še ni zaključono, ker bodo samoupravni spo-
raziimi o finainciranjn obramibnih priprav sprfejeti do
konca leta 1977.

— Znaten napredek .na ipodročjn kadrovske krepit-
ve ljudiske obrambe ngotavljamo pri organiziranjn
enot CZ im TO. Na podlagi osebne in mateiialne for-
macije enot civilne zaščite poteka oblikovanje enot
civMne zaiščite na vseh nivojih irspešno. poteka delno
tiuli na izboljšavi starostne strukture onot TO. Mate-
rializacija in ablikovanje enot TO teče po progranim.
Z navedcnimi ukrepi pa je dosežena ustrezna raven
moibilifzacije in vojne ipripravljenasti.

— Določen naipiedek pri izvrševanju obrambnih
funkcij je ugotovljen ipri samoupravnih skupiiostih,
veiular se še vedno ipremalo v skladu s svojo funkcijo
vključujejo v ureaničevanje nalog s področja obramb-
nih priprav.

— Na področjai zagotavljanja rezervnih zalog hra-
ne in blagovnih rezerv za potiebe oboroženih sil in
prebivalstva bo potrebno do konca leia 1977 izdelati
konkreten program v okviru razpoložljivili zmoglji-
vosti in finančnih sredstev sbladno z ljubljanskiini ob-
činami.

— Način isolidarnostnega. pokrivanja nadomestil o-
sebnega dahodka delavcev. ki so na pouku ali vajah,
je potrebuo konkretno opredeliti v ustreznih aktih.

— Za razvoj kmetijslva v hvibovitih predelih ter
zaščito kmeti.j in zelenega pasu pa so bili dosežend
uspehi. prcdvsem s pravilno programsko zasnovo kme-
tijske sikupnosti V tesni povezanosti s stiokovno službo
iipiavmoga organa, kar predstavlja dobro garancijo za

nadaljnjo krepitev partizanske baze. Izdelana analiza
obrtne dejavnosti z namenom ugotovitve dejanskega
stanja iter njegovega nadaljnjega razvoja, predvsem z
upoštevanjem razvaja usLužnastnih dejavnosti, je po-
kazala ipotrebo, da se v pragramu razvoja obrti upo-
števajo tudi obrambni elementi.

Deficitarne obrtne stroke je pospeševati in podpi-
rati n.jihov nadaljnji razvoj pod posebnimi pogoji.

— Uaposabljanje prebivalstva, štabov i;n enot CZ, se
izvaja po verificiranih programili RSLO in ipoteka v
vseh krajevmih skupnostih in drugih gospodarskih in
družbenili stuulktuirah. V sistem obramibne vzgoje so se
poleg ustaljenih oblik uisposabljanja abveznikov CZ in
preibivalstva vkl|učili todi diungi odgovorni dejavaiki,
ki so v iprogramih rednega di-užbenopolitičnega uspo-
sa-bljanja vnesli tematiko s področja ljudske obram-
be in dimžbene samozaščite.

— Izdelan in sprejet načrt civilne zaščite s temelj-
nim dokumentom oceno ogroženosti za primer elemen-
tarnih .nesreč ozirama vojnih akcij, je bila osnova, da
se pi-istopi k onganiziranjn specializiranih enot CZ ob-
čine. Organizacijska in kadrovska popolnitev teh enot
po načrtu bo zaključena v konou leta 1977.

— Komunalne orgainizacije, ki se po svojih ispecial-
nostih vključujejo v dejawtost civilne zaščMe mesta
Ljubljane so raameroma dobro prifpravljene in o.prein-
ljene.

— Gradnja zaklonišč se vključaije v urbanističoi
plan in zazidalne načrte Ljiinbljane. Ne glede na spre-
jeti načrt igradnje zakloiiišč za ožje mestrao območje,
pa se pojavljajo težave zaraidi nesipoštovanja zakon-
skih obveznoisti. Občiuski štab za CZ je ipodal mnenje
za predvidene lokacije jav-nih zaklonišč. V letu 1977 bo
na dbmočju naše obeine zigrajeno eno javno zaklo-

13. Družbena samozaščita

V zvezi izvajanja smernic za uresDičevanje družbe-
nega plana občine Ljubljana-Šiška <za obdobje od 1976
do 1980 v letu 1977, je bilo na podiročju družbene sa-
mozaščite opravljeno in doseženo naslednje:

Na podlagi zakona o Ijiidski obrambi in zakona o
dnužbeni samozaščiti, varnosti in notranjih zadevah,
je bila izvedena uskladitev dotedan.je organiziranosti
družbene samozaščite v naši abčini, ki je temeljila na
»•družbenem dogovoru o družbeni samozaščiti v občini
Ljubljana^Šiška« iz leta 1975. z določili obeh zakonov.

V ta namen so bila ustanovljena enotna in skupna
telesa za podiočje družbene samozaščite in ljudske
oljrambe v vseh temeljnih samoupravnili skupnostih
občine. Tako je ibil pri skupščini občine ustanovljen
svet za l.jivdsko obrambo, varnost in družbeno samo-
zaščito. pri temeljnih in druigili organizacijah združe-
nega dela ter krajevnih skuipnoistih pa enotni odbori
za lj.udsko obrambo in dimžbeno samozaščilo.

Kot pomožea oiigan za ipodročje družbene samoza-
ščite in varnosti. je bil pri dbčinskem svetu ustanov-
]jen odbor za družbeno samozaščito in varnost, pri iz-
vršnem svetu skupščine občine pa tudi kolegijski or-
gan za področje družbene samozaščite, varnosti in no-
tran.jiih zadev. Pri nekaterili odborih za ljudsko ob-
rambo in •drmžbeno samozaščito v temeljnih samo-
npiavnih sknpnostih pa je bil za področje družbene
samozaščite imenovan pododbor ali komisija, v neka-
terih odborih pa je za to področje še posebej zadolžen
elan odlbora.

Pretežni del organizacij združenega dela z več
TOZD je ipoleg odborov v temeljnili OTganizacijah
zidruženega dela. iistanovilo tudi odbor za ljudsko ob-
rambo in dr.užbeno samozaščito na ravni delovne or-
gamizacije za nsklajevaiije skuipnih nalog na teh pod-
ročjili.

Statn.t skuipščine občine je izpopolnjen s spremem-
bami in dopolnitvami, s kateiimi so določene pravice
in dolžnosti delovnih ljudi in občanov ter ostalih no-
silcev uresiničevanja družbene samoizaščite. V njem je
oipredeljena tu-di pristojnost občinskega sveta za ljud-
sko obrambo. varnost in družbeno samozaščito.

Temeljne samoupiaivne skupnosti so več ali manj
zadovoljivo v pravikiikih. statutjh in drugih splošnih
sammipraTnih aktih že opredelile ipi-avice in dolžno-
sti delovnih ljndi in občanov. organov npravljanja, po-

Priloga JT 12



slovodnili organov, sveta krajevne skupnosti in odbo-
rov za lj'Uidsko obramibo in družbeno samozaščito na
področjai družbene samozaščite, ter določile oblike in
način njenega izvršavainja.

Svet za ljudsko obrambo, varnost in družbemo sa-
mozaščito je sprejel priročnik za svoje delo na pod-
ročju dvužbene samozaščite in varnosti, ter v svojem
poslovniku apredelil način in izvrševanje nalog na
padročju družbene samozaščite, varnosti in notranjih
eadev.

Piretežna večina temeljnih isamoupravnih skupnosti
je več ali manj kvalitetno že iizdelala oceno svojih
»vannostnih razmer«, ikot podlago svojega »varnostne-
ga načrta« oziroma »mačrta samozaišeitnih varnostnih
ukropov«, kateri pa so še v fazi izdelave pri večjem
delu temeljnih samoiupravnih sfcuipnastili.

Vse večje temeljne in drnge organizacije zdru-
ženega dela s področja gospodarske in negospo-
darske de.javnosti so ustanovile enoto narodne zaščite
in po ipredhodnem soglasju sveta za ljudsko obrambo,
varnost in dnužbeno samozaščito skupščine občine,
imcnavale njihove načclnike. Nekatere številčno manj-
še delovne organizacije pa so se vkljmčile v enoto na-
rodne zaščiie krajevne skupuasti, na kateri ima delov-
na onganizacija sedež. Za delo narodne zaščite so od-
bori za ljudsko otarambo in družbeno samozaščito v
glavncm že izdelali »iposeben načrt« v skladu z s>var-
nostnim naoutom« oziroma »načrtom samozaščitnih.
varnostnih utkrepov«. Intcnzivno so dela na pridobiva-
•njiu oziroma vkljueevanju delovnili Ijudi in občanov
v cnote narodne zaščite, njeni oprcmljenosti z ozna-
kami in druginii rekviziti ter za dborožitcv.

Za uspošno uskladitev cloteclanje organiziranosti
družbene samozaščite z določili izakonov in za njeno
luresničevanje ipo ustavi in teli zakonov jc bilo orga-
niziranih 30 seminarjev za tiste strukture v tcmeljnih
samouipravnHi skupnnstili iin občinah. ki so najbolj od-
govorne za to ipodročje. Za nokaiere večje delovne or-
ganizacije in krajevne skupnosti ipa je bi.l organiziran
tudi dvodnevni seminair.

Odborom za ljndsko obrambo in družbeno samoza-
ščito ipa so bi,le v pomoč za njihovo delo pri organi-
ziraniju. pravuo normativne nreditve v pravilnikih in
stahitih in luresničevanja družbene samozaščite. do-
stavljene knjižice o družbeni samozaščiti in priročnik
o deki naroidne zaščite. Poleg tega pa je svet za ljud-
sko obrambo, varnost in družbeno samozaščito posre-
daval Oibširna tnavodi.la in smernice ter dajal ostalo
pomoč za organizivanje in uresničevanje družbcne sa-
mozaščite in uveljavljanje narodne zaščMe.

Svet je ^prav tako izdelal in sprejol »varnostno si-
tuacrjo občine za leto 1976« tcr smcrnice io naloge na
področju družbene samozaščite in varnosti v njeni
zvezi. Ta dva dokumenta bosta služila odborom za
ljudsko obrambo in dnužbono samozaščito pri dopol-
njevamju ocene »varnastnih razmer« v svojem oko-
lju in ipri izdelavi varnostnih načrtov.

14. Splošna in ostala proračunska poraba v občini

Po podatkili za tretje itrimesečje leta 1977 izhaja,
da je 'bilo, v priracrjavi s spfejetim planom, realizi-
rano:

proračunskili prihodkov
iproračunskih odhodkov

72.5 %
64.6 %

To pomeni, da so prihodki bili dokaj usklajeni z
dinamiko plana, nižja 'realizacija odhodkov ipa je bila
doscžena predvsem na področju ncgospodars.kih inve-
sticij (37%) in pri konninalni 'dejavnosti (52%). Vse
ostale pomembnejše idejavnosti so financirane v skla-
du s sprejetim iplanom.

Upoštevajoč dejstvo, da je priliv proračunskih pri-
liodkov v zadnjem trimesečju najmočnejši in predstav-
lja približno 30—35 % letnega priliva, smemo predvi-
dcvati, da bo iplan prihodkov do konca leta presežen
za okoli 7—9 %.

Iz sprejetega iproračnna za leto 1977 je razvidno,
da so prihodki iz naslova davkov, prometnih davkov ia
taks iv primepjavi z letom 1976 povečani za 2,8%. Po
prodvideni realizaciji iproračunskih prihodkov za leto
1977 pa izhaja, da se bodo le-ti pov-ečali za nadaljnjili
8%, kav bi bilo še vedno v skladu is sprejeto republi-

ško resolucijo, da sme proračunska poraba naraščati
največ do stapnje 10,8.

Na ipodlagi 3. in 18. člena dogovora o splošni pora-
bi v Ljubljani pa bi presežena sredstva (prihodki rea-
lizhani nad sprejelim iplanom) smeli uporabiti:

— za poravnavo obveznosti občin do samoprispev-
ka I,

— za va^lorizacijo osebnih dohodkov,
— za financiranje drugih nalog na področju splošae

porabe,
— za program ljudske obrambe.
Zgoraj citirana določila bomo upoštevali ob spre-

jemanjiu rebalansa občinskega proračuna io pri spre-
jemanju aneksa k dogovoru o splošni porabi v Ljub-
ljani.

15. Družbenopolitična skupnost in družbenopolitične
organizacije

Občinska skupščina, njeni organi in telesa so se
aktivno vkljmčili v prizadevanja za uresničevanje
smernic dnržbenega plana v Ietu 1977. Delegati in or-
gani skuipščine so z neposrednim spremljanjem uresni-
čevanja temeljnili ciljev in nalog, ipredvsem pa z opre-
dclitvijo vseh noisilcev gospodarskega, socialnega iti
prostorskoga razvoja občine, in rtb vsaki obravna\ri po-
ročil o urcsničevanju družbencga iplana ter drugih do-
kumentov s področij plana, s sprejemanjem konkret-
nih sklopov, usmeritev in priporočil org-anizacijam
združenoga dela, samoiiipravniin inteTesnim skupnostim
ter drugim organizacijam in skuipnostim prispevali bi-
stven delež k uresničevanjii smernic.

Poincmbnost tematike in potreba fpo usklajenem
delovanju delegatske skupščine družbenopolitične
skupnosti in delegatskih slkiiipščin posameznih interes-
nih skupnosti jc v I. polletju 1977 pripeljaila do uspeš-
nih skupnih zasedanj zbora združenega dela in skup-
ščine razisJtovalne skuipnosti ter zbora krajevnih skup-
nosti in skmpščinc stanovanjskc skupnosti. Taka oblika
skupnoga delovanja nedvomno izraža vsebinski napre-
dek razvrjanja delegatskega sistcma in doiprinaša li
konkretnemu in učinkovitemu reševanjju otaravmavaue
problematike.

Zbori flbčiuske skitpščine so obravraavo tcmatike. ki
so jo predhodno sprejeli s programi svojega dela in se
•za njeno mesničevanje zavezali s sprejemom družbe-
nega plana občine in smernic za uresničevanje drnžbe-
nega plana za leto 1977, izpajali na sktipnih in ločenih
zasedanjih v odvisnosti od vsebine obravnavanih gra-
div.

Tako so delegati skupščine s sprejemanjcm iporočil,
predvsem pa priatopom ali sprejemanjem konkretnili
aktov in predpisov, kot so: DD o skupnih osnovali in
merilih za podeljevanje piizaavahiin udeležencem
NOV, SS o nstanovitvi komunalne skupnosti občine
Ljubljana-Šiška, SS o ustamovrtvi protipožarne skup-
nosti, SS o trstanovitvi skuipnosti za ipospeševanje kme-
tijstva in igozdarstva, iiiiibanistični plani in zazidalni
načrti, poročilo o kadrovski politiki, enaten iplan raz-
voja krajevnih skmpnosti s financiranjem iz združcnih
sredstcv delavcev TOZD in drugih delovnih sikupnosti
za leto 1977, poročilo o inovacijski dejavnosti, poročilo
o uresničevanju sklepov skmpščine s področja gospo-
darstva, poročilo o uresničevanju dnužbenega plana
za leto 1976 in poročilo o uresničevanju družbenega
plana za I. ipolletje 1977 ter druigi dokumenti in •gradi-
va z vrsto koivkretnih sklepov dajali osnovnc usmerit-
ve in določali aktivnost na vseh ipodročjih uresničeva-
nja družbcnega iplana.

S takim neposrednim ipristopom ra veliko aktivnost-
jo so clelegati skupščine in drugi organi bistveno pri-
spevali, da se samompravno dmžbeno pLaniranje kot
sestarina samoupravnih socialističnih družlienoeko-
nomskih odnosov in temelj skladnejšega driižbenega
•ter gospodarskcga razvoja rse bolj uveljavlja v vseli
organizacijah združenegia dela, samoinpravaiii interes-
nih skupnostih ter druigih opganrzacijah in skupuostih.

Delcgati skutpščine so za ,področja uresničevanja
doiločil zakona o združcnem delu imenovali posebno
komisijo za sipremljaaje izvajanja vsebine zakona o
združenem d(3lu.

Izvršni svet in drugi orgiani skupščine so skladno
s sklepi in usmeritvami skupščine ter na ipodlagi doku-
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mentov in predpisov ter programov dela, s pravočašno
jpripravo gradiv in predlogi usmeritev aktivnosti, pri-
spevali k učimkovitejišemu delovanju delegatske skup-
ščine.

V izvršnem svetu je bil dan poudaiek obravnavi
in obdelavi dokumentov in gradiv s ipodročja urejanja
prostora, zemljiškega prostorskega plana opredelitve
tras avtocest in drugih rezervatov s ciljem skladnej-
šega iprostorskega razvoja in zagotovitve novih proiz-
vodnih poviišin ter racionalnejše izrabe obstoječih.
S skladom skupnih rezerv dbčine je bila izdelana ana-
liza stanja investicijske dejavnosti gospoclarstva in v
sodedovanju z družbenapolitičnimi organizacijami ter
predstaivniki ibanke zarzeta stališča do dinamike in
financiianja njene izvnšitve. Izvršni svet je dalje ne-
posredno posegel v racionalnejše oiiganiziranje delov-
nih organizacij s področja osnovnega šolstva in otro-
škega vai-stva. Bdel je nad smotpuo izrabo sredstev
splošne iporabe v cilju vključevamja ipolitike gospodar-
ske stabilizacije tndi na ito ipodročje. Spremljal je iz-
vajanje sprejetih stabiliziacijskih i>n sanacijskih načr-
tov v organizacijah združenega dela, o čemer je naj-
manj trimesečno inforiniral zbore skupščine.

Družbenopolitične organizacije so prek svojili orga-
nov in vseh subjektivnih sil aktivno posegale na vsa
področja, tako gosipodarskegia kot družbenega razvoja.
Predrsem so se zavzemale za dosledno spoštovanje in
izvajanje •sprejetih dokumentov celotnega družbeno-
ekonomskega razvoja občine, mesta in republike.

Prek svojih organov (SZDL — Svet za ekonomske
odino.se in koordinacijski odbor za stabilizacijo in vai1-
čevianje. Z3S — Komisija za družbenoekonomske od-
nose, ZKS — Komisija za dimzlbenoekonomske odnose
idr.) so vodile iniciativo za msklajevanje in urejanje
odprtih vprašanj ipri vseh tistih onganizacijah združe-
nega dela, iki so v letu 1976, v I. trimosečjiu in polletju
1977 izkazovale posiovno Lzgubo. Konkretna pomoč. ki
je bila ugodno sprejeta, jc imela za edini cilj spreme-
niti negativne gospadarske tokove v pozitivno smer.
Občinska konferenca ZKS je organizirala po teh vpra-
šanjih iposebna problemsika zasedanja.

Dmižbenoipolitične organizacije so prek svojih or-
gainov vsostransko posegale v spoštovamje začrtane
politike usklajevanja zahtev družbeoih dejavnosti z
možnostmi, ki jih ustvarja gospodarstvo. Izrazitejša
je bila iniciativa za uskladiitev toilance ivsdi oblik po-
rabe tako v obči.ni kot imestii. Potrebno je bilo pod-
vzeti vrsto aktivnosti, posebno prek sindikata nepo-
sredno v gospodarstvo, ki je posamezne plane razvoja
družbenih dejavnosti sprejemalo.

Sistemu isamoupravnoga družbeaega planiranja od
osnovnih nosilcev navzgor je bil dan poseben pouda-
rek. Diuižbcnoipolitioiie organizacije so vztrajale, da
samoupravno planiranje zaživi v pdlnem smislu res-
nično v dulm iiistavinih določil in že uveljavljenoga
zakcma o združenem 'delu. Z njihovo neposredno aktiv-
nostjo, čeprav so prisotni še vedno nekaiteri admini-
strativni postopki za ansincrjanje razvoja, so mnoge
težave v sistemu samoupravnega planiranja premo-
ščene, spremenjene in iposodobljene.

Na področjiu kadrovske politike so družbenopoli-
tične organizacije uveljavljale vsestransko sprejeta
stališča. ki so vsebovana v zadevnih dokumentih. Veri-
fikacija kadroviskih rešitev, itako v gospodarstvu kot
negospodarstviu je bila dosledna. Tivdi vpiašanje izva-
janja sporazumov o ištiperodiranjiu ni bilo zanemarjeno.
Občinska konferenca ZKS je vprašanjoi kadrovske po-
litike iposvotila pasebno zasedamje in sprejela kon-
kretna stališča, sklepe in usmerifeve za nadaljnje delo.

Driižbenapolitične onganizacije, predvsem pa SZDL
prek svojih oi-ganov, so se dosledno zavzemale za utr-
jevanje in dogradnjo samoupravne organiziranosti
krajevinih skuipnosti. Tako so v fazi priprav -tu-di ini-
ciative, 'da se v KS Dravlje formira mova krajevna
skupnost. V pripravi so tudi postopki. da se s terito-
rialnimi razmejitvami in spremembami to vprašanje
uredi tudi v KS Zg. Šiška, Hinko Smrekar in Milan
Majcen. Ovira za uspešnejše reševanje, tega vprašanja
je predvsem materialna osnova.

Z ozirom na bližajoče skupščinske volitve, ki bodo
prcdvidoma maja 1978, je treba zabeležiti vrsto aktiv-

riosti, ki jili izvajajb volilne in kadrorske kohiisije v
zirezi z evidentiianjem možnili kandidatov, tako za
člane de.legacij kot iprevzem vodstvenih funkcij.

V postopku so usklajevanja statutov ljubljanskih
občin in mesta, kakor tudi statutov krajevnih skup-
nosti in iprilagajanja posameznim določbam novih za-
konskih predpisov. V tej zvezi gre za urejanje neka-
terih odprtih ^prašanj samoupravne organiziranosti
družbenopolitičnih sku.pnosti in krajevnih skupnosti ia
prilagajanje tc organiziranosti tokovom, ki so zabele-
ženi in imajo namen odločanje čimbolj neposvedno
približati dclavcem, delovnim ljudem in občanom.

Družbenapolitične onganizacije so v tem obdobju
posredovale delegatski skupščini tudi ocene samo-
upravne organiziranosti združenoga dela in uveljav-
ljanja delegatskega sistema v krajevnili skupnastili in
samoupravnih interesnih skmpnostih. Pl-eciznejša oce-
na, ki bo odraz analize ma tem področju, bo dana sku-
paj z ugotovitvijo, kako so izvršene priprave za evi-
dentiranje možnili kandidatov za nove volitve. Ob tem
je že ugotovljeno, da so ddlegacije in konference dele-
gacij predvsem na področju družbenih dejavnosti ob
razpravah in sprejeinom srednjeročnih planov razvoja,
uspešno opravile izph.

(Ocena povzeta po polletju)

OSNOVNA IZHODIŠČA
ZA OBLIKOVANJE NALOG
PRI IZVAJANJU PLANA V LETU 1978

Gospodarska gibanja v zadnjih mesecih iu ocena
osnovnih materialnih okvirov razvoja do konca leta
1977 kažejo, da še vedno veljajo osnovne -ugotovitve iz
poročila o izvajanju druižbenega plana v letu 1976 in
I. polovici leta 1977, ki ga je predložil izvršni svet
skuipščini. Kat je ugotoviljeno, osnovni pro-blemi pri iz-
vajanJLi družbcnega plana niso v doseženih kvantita-
tivnih rezultatih, temveč izhajajo iz nezadostnih kvali-
tetnih premikov na nekaterih bistvenih področjih,
zlasti:

— zaostajanje pri uveljavljanju samoupravnega
družbenega iplaniranja. Na tem področju so se v letu
1977 izdvojili predvsem naslcdnji iproblemi: neizpopol-
njena organizacija analitskonplanskili služb in razvoj-
no-investicijskih slulžb glede na zahteve pri uveljav-
Ijanju novih družbenoekonomskiih odnosov; odsotnost
srednjeročnih pilanov v približno 10 DO ali TOZD,
odsoinost enotnih metodologij planiranja in spremlja-
nja uresničevanja planov in dmigi;

— zaostajanje v uveljavljanju kvalitetnih dejavni-
kov razvoja. kar se 'globalno kaže v nezadostnem po-
večanju družbcne produktivnosti dela, v velikih niha-
DJih v proizvodnji in razvoju, izvoziu in uvozu ter v
investicijah v osnovna sredstva;

— neizdelani sistemi razporejanja čistega doliodka
in delitve osebnih dohodlkov, ki omogočajo hitrejše
naraščanje realnih osebnih dohodkov na zaposlenega
od rasti produktivnosti dela;

— poslabšanje razmerij v zmnanjetrgovinski me-
njavi zaradi zmanjiševanja izvozne aktivnosti ob še
vedno vcliki odvisnosti od uvoza, ob tem, da se regio-
nalna struktura blagovne menjave s tnjino le počasi
spreminja;

— nedosledno izvajanje politike gospodarske stabi-
lizacije na vseh nivojih, predrsem pa preveč avto-
nomno abnašanje vseh oblik pora^be neodvisno od rasti
družbene produktivnosti dela.

Ta in še nekatera drmga viprašanja bodo morali
nosilci razvoja v prihodnjem letu razrešiti prav na
izvajanjm nalog. dogovorjonih za ta področja, saj so
materiahii okvirji in možnosti družbeEoekonomskega
razvoja v letu 1978 v veliki meri pogojeni z razreševa-
njem teh temeljnih nalog in osnoviiih zmačilnosti go-
spodarskih gibanj v letošnjem letu. V svetu se priča-
kuje po dosedauji sorazimerno ugodni gospodarski rasti
v razvitih državah. iki je bila v I. pdl'letju 1977 višja
od predvidene, postopno umirjanje do konca leta, kar
bo značilno tudi za 1. pollctje prihodnjega leta.
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Po republiških ocenah labko ugotavljamo, da bodo
cene rastle v letošojem letu po naslednjih stopujah
rasti v po^prečju:

Cene industrijsikih izdelkov
Cene pri proizvajalcih ' • • . ' f^fd
Cene na drobno . • 12 %

v Cene kmetijskih pridelkov •' -.-' ' 17%
Splošne cene na drobno - " . •'• 13%
Ceme storitev "• • • ' 15 %
Zivljenjski stroški 14,5%
Prizadevati si morauno, da s sknpnimi napori ures-

ničimo v letu 1978 umirjeao rast cen ia obvladamo
stopnjo inflacije poid poviprečjem leta 1977.

Po podatkih, ki smo jih zbrali iz gospodarstva ob-
čine. ocenjujemo, da 'bi realna rast družbenega proiz-
voda v lehi 1978 morala biti med 7 in 8%, v kolikor

. želimo delno nadoknaditi zaostanek iz leta 1976 in
omogočiti. skladno s predvidevanji, uresničitev druž-
benega iplana za celotno srednjeročno obdobje.

Zaposlenost naj ne bi ipresegia 2,8 % rasti, kar bi
omogočilo, da bi se uskiladili s povprečno srednjeročno

stopnjo rasti zaposlenosti, ob tem, da inoramo povečati
letošnjo stapnjo rasti produkti^nosti dela in njeno več-
jo stritkturao udeležbo v prirastu družbenega proiz-
voda.

V letu 1978 naj bi bil najpomembnejši generator
gaspodarske rasti investicijs-ka dejavnost in izvoz bla-
ga, kateri bi moral porasti za okoli 10%. seveda pod
pogoji doslednega uveljavljanja kvalitativnih dejavni-
kov razvoja, tako pri realizaciji investicij kot zmanj-
šanju odrisinosti od uvoza.

Tako zastavljene naloge naipodročju driga produk-
tivnosti dela, družbenega proizvoda in boja proti in-
flaciji, se morajo odraziti tudi na krepitvi življenj-
skega standarda preljirallstva, posebej na soodvisni
rasti osebnih dohodkov od rasti družbenega proizvoda.
Realni osebni dohodiki naj bi rastli za okoli 4%.

Oktober 197?
Izvršni svet

Skupščine občine
Ljubljana-Šiška


